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Milletimiz çok büyük elemler, mağlûbiyetler, 

facialar görmüştür. Bütün olanlardan son-

ra yine bu topraklarda bulunuyorsa bunun 

temel sebebi şundandır: “Çünkü Türk çiftçisi 

bir eliyle kılıcını kullanırken, diğer elindeki 

sapanla topraktan ayrılmadı. Eğer mille-

timizin büyük ekseriyeti çiftçi olmasaydı biz 

bugün dünya yüzünde bulunmayacaktır.” 

Efendiler! 



“ Arazi Toplulaştırması ”

STB Yönetim Kurulu Başkanı
Mustafa Genç

Değerli Okurlarımız,
Dergimizin bu sayısında “arazi toplulaştırması”nın 

önemine değinmek istiyorum. Arazi toplulaştırması, ta-
rım arazilerinin parçalanmış ve verimsiz hallerinin mo-
dern tarım uygulamalarına uygun hale getirilmesi anla-
mına gelir. Bu süreç, tarımın verimliliğini artırırken aynı 
zamanda çevreye olan olumlu etkileriyle de dikkat çek-
mektedir.

Tarım arazilerindeki parçalanma birçok nedenden 
kaynaklanır. Miras yoluyla bölünmüş parseller, kamu 
yatırımları (örneğin sulama kanalları, kara yolları, demir 
yolları), doğal afetler (sel, taşkın, heyelan) gibi faktörler, 
arazilerin dağınık ve düzensiz hale gelmesine yol açar. 
Bu da tarım makinelerinin verimli çalışmasını zorlaştırır, 
çiftçilere ek maliyetler getirir, sınır sorunları ortaya çıkar, 
su kaynakları israf edilir ve erozyon riski artar. Arazi top-
lulaştırması, bu parçalı arazileri bir araya getirerek daha 
büyük ve kullanışlı tarım parselleri oluşturmayı amaçla-
maktadır.

Değerli Okurlarımız, 
Parçalı tarım arazileri; traktör, biçerdöver gibi tarım 

makinelerinin verimli kullanılmasını zorlaştırır. Bu hem 
üretici hem de makine sahibi için ek maliyetler anlamına 
gelir. Arazi toplulaştırması, tarım verimliliğini artırmanın 
en etkili yollarından biridir. Daha büyük ve tek parçalı 
tarım parselleri; traktörler, biçerdöverler gibi tarım ma-
kinelerinin daha verimli bir şekilde kullanılmasına olanak 
tanır. Bu da üretim maliyetlerinin düşmesi ve çiftçilere 
daha fazla ürün elde etme fırsatı sunar.

Parçalanmış tarım arazilerinde yol, sınır ve erişim so-
runları sıkça karşılaşılan problemlerdir. Arazi toplulaştır-
ması, bu tür sorunları azaltır ve komşu çiftçiler arasındaki 
anlaşmazlıkları en aza indirir. Bu da daha düzenli arazi 
parselleri, daha açık ve net sınırlar anlamına gelir.

Arazi toplulaştırması, tarımın geleceği için stratejik bir 
yaklaşımı temsil eder. Yukarıda bu kadar soruna değin-
memin sebebi verimliliği arttırmak ve arazi kullanımını 
optimize etmek amacıyla arazi toplulaştırmasının önemi-
ni ortaya koyabilmektir. Tarım sektörünün iyileştirmelere 

ihtiyacı olduğu, özellikle son yıllarda yaşanan olaylarla 
daha da net bir şekilde ortaya çıkmıştır. 2020 yılında ya-
şanılan COVID-19 salgını, bizlere tarım sektöründe daha 
planlı bir yapıya kavuşmamız gerektiğini gösterdi. Gıda-
nın bizler için önemini biliyoruz, peki gıda üretimine ge-
reken özeni gösteriyor muyuz? Gıdanın temelini üretim, 
üretimin temelini ise toprak oluşturur. Toprak, yeryüzün-
deki en kıymetli hazinelerden biri. Var olan bu kıymetli 
hazinenin arazi toplulaştırması sayesinde verimliliğini 
artırabilir, erozyonunu önleyebilir, su kaynaklarını daha 
verimli kullanarak gelecek nesiller için koruyabiliriz.

Değerli Okurlarımız, arazi toplulaştırma projeleri 
tarım sektörünü daha sürdürülebilir ve verimli hale ge-
tirerek gıda güvenliği, çevre koruma, çiftçilerin refahı 
ve kırsal kalkınma gibi çok önemli alanda olumlu etkiler 
sağlar. Bu projeler, tarımın geleceği ve dünya çapında 
sürdürülebilir kalkınma için kritik bir rol oynar. Sakarya 
Ovası’nda yürütülen arazi toplulaştırma projesi, tarım 
için önemli bir kazanımdır. Toplam 42 mahalleden 190 bin 
dönüm tarım arazisi, bu projelerin kapsamında yeniden 
düzenlenmektedir. İnşallah bu proje tamamlandığında 
çiftçilerimiz daha verimli tarım yapabilecek ve tarım sek-
törü daha sürdürülebilir hale gelecektir.

Sonuç olarak tarım ve toprak, yaşamımızın temel 
taşlarıdır. Bu kaynakları verimli kullanmak ve korumak, 
gelecek nesillere daha iyi bir dünya bırakmak için önem-
lidir. Arazi toplulaştırması; tarım sektörünü güçlendir-
mek, gıda üretimini artırmak, sürdürülebilirlik sağlamak 
ve toprak kaynaklarımızı en iyi şekilde kullanmak için 
önemli bir araçtır. Ülke genelinde bu tür projelerin teş-
vik edilmesi, tarımın güçlendirilmesine katkı sağlayabilir 
ve gıda güvenliğimizi artırabilir. Unutmayalım ki toprak, 
yeryüzündeki en değerli hazinelerden biridir ve bu kay-
nağı en iyi şekilde korumak ve kullanmak hepimizin gö-
revidir. Sağlıklı ve sürdürülebilir tarım destekçileri olmak 
için çalışmaya devam edelim. 

Bir sonraki yazımızda görüşmek üzere… 
Esen kalın.
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“ Teknolojik İlerlemeler ve Küreselleşme”

?

STB Meclis Başkanı
Bekir Uztürk

Değerli Okuyucularımız,
Bugünün iş dünyasında rekabetin arttığı bir dönem-

de yaşıyoruz. Teknolojik ilerlemeler ve küreselleşme, 
tüketicilere sunulan ürün ve hizmet çeşitliliğini arttırmış 
durumda. Bu dönemde firmaların markalarını ve ürünle-
rini doğru bir şekilde tanıtmaları, potansiyel müşterilere 
ulaşmaları oldukça zorlaştı. Artık başarılı olmak için sade-
ce kaliteli ürünler sunmak yeterli değil. Rekabetin yoğun 
olduğu 21. yüzyıl iş dünyasında pazarlama ve tanıtım faali-
yetlerindeki başarı, büyük bir öneme sahiptir.

Firmalar, üretimdeki liderliklerini koruyabilmek ve re-
kabet avantajı elde edebilmek için sadece kaliteli üretim 
yapmaktan daha fazlasını yapmak zorundalar. Küresel-
leşme gibi etkenler, düşük maliyetli üretim yöntemlerin-
den ziyade, doğru bir pazarlama stratejisi oluşturmanın 
önemini vurguluyor. Bu değişimlerin yaşandığı bir dö-
nemde fark yaratabilen işletmeler, pazarlama ve tanıtım 
aktivitelerini etkili bir şekilde yürüterek varlıklarını sürdü-
rebiliyorlar.

Değerli Okurlarımız,
Firmalar için rekabetin yoğun olduğu ve tüketici ter-

cihlerinin sürekli değiştiği bir dönemde fuarlara katılmak 
önemli avantajlar sunmaktadır. Fuarlar, işletmelere po-
tansiyel müşterilere ulaşma fırsatı tanırken aynı zamanda 
rakip firmaları gözlemleme imkanı da sağlar. Belirli bir 
zaman ve mekanda bir araya gelen firmalar; rakip firma-

ların ulaştıkları mevcut durumu gözlemleyebilir, müşteri 
ilişkilerini ve iş yapma yöntemlerini takip edebilirler. Bu da 
sektörle ilgili önemli bilgiler edinme açısından son derece 
değerli bir fırsattır.

Fuarların bir diğer katkısı da medyanın ilgisi çekme-
sidir. Basın yayın kuruluşları, fuarları haber yapmak için 
yarışırken fuar organizatörleri de ziyaretçi çekmek için 
reklam kampanyaları düzenler. Bu, işletmelerin tanıtım 
çabalarına sinerjik bir ortamın oluşmasına yardımcı olur.

Son olarak fuarlar, sadece sanayi ve teknoloji alan-
larıyla sınırlı değildir. Tarım ve hayvancılık fuarları da 
modern tarım ekipmanları ve teknolojileriyle üreticilere 
fayda sağlamaktadır. Bu fuarlar, tarım sektöründeki üre-
ticilerin modernize edilmiş ekipmanlarla buluşmalarını 
sağlayarak girdi maliyetlerinin düşmesine yardımcı ol-
maktadır.

Kısacası fuarlar; günümüzde sadece satıcı ve alıcının 
bir araya geldiği değil aynı zamanda sektörel bilgi alış-
verişinin yapıldığı, medyanın dikkatini çektiği ve istihdam 
olanağı sağlayan büyük bir öneme sahip etkinliklerdir. 
Firmalar için pazarlama stratejilerini geliştirmenin ve re-
kabet avantajı sağlamanın önemli bir yolu olarak karşımı-
za çıkmaktadırlar. 

Bir sonraki sayımızda görüşmek üzere… 
Esen kalın.
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Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa 
Genç, Sakarya Ak Parti Milletvekili Murat Kaya, Ferizli Belediye 
Başkanı İsmail Gündoğdu, Pamukova Belediye Başkanı İbra-
him Güven Öğün, Geyve Belediye Başkanı Metin Atalay, Eren-
ler Belediye Başkanı Rahmi Şengül, Ak Parti Pamukova İlçe 
Başkanı Aziz Burak Çelik, Ak Parti Geyve İlçe Başkanı Abdullah 
Özdemir ile birlikte Tarım ve Orman Bakanı İbrahim Yumaklı’yı 
ziyaret etti. 

Bakan İbrahim Yumaklı, ziyaretten duyduğu memnuniyeti 
belirterek şu açıklamalarda bulundu: “Sakarya heyetine nazik 
ziyaretleri için teşekkür ederim. Sakarya Ticaret Borsasının 
tarıma yönelik yaptığı çalışmaları takdirle karşılıyorum. Her bi-
rimiz ülkemize en iyi şekilde hizmet etmeye çalışıyoruz.” dedi. 

Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Genç, gerçekleştirilen zi-
yarette Sakarya Ticaret Borsası tarafından hazırlanan tarım-
daki sorunlar raporunu Bakan İbrahim Yumaklı’ya sundu.

Sakarya Arazi Toplulaştırması
Sakarya Ovası Arazi Toplulaştırma Projesi kapsamında top-

lam 42 mahalleden 190 bin dönüm tarım arazisinin proje kap-
samında yer aldığını belirten Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa 
Genç, “19000 ha olan toplulaştırma projesinde 42 mahalleden 
17 mahallede arazi çalışmaları tamamlanmıştır, geriye kalan 
25 mahalledeki toplulaştırma çalışmaları devam etmektedir. 
Şimdiye kadar 7000 metrekarede çalışmalar tamamlanmıştır. 
‘Sakarya Arazi Toplulaştırması’nın verimliliği arttırmak ve arazi 
kullanımını optimize etmek amacıyla hızla tamamlanması, bu 
süreçte tüm paydaşların iş birliği içinde olması gerekmektedir.” 
dedi. 

Gübre Takip Sisteminde Yaşanan Sorunlar
Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Genç terörün hepimiz için 

hassas bir konu olduğunu belirterek “Ükemizde terörle mü-
cadele kapsamında el yapımı patlayıcı (EYP) yapımında kul-
lanılan ve kullanılması muhtemel gübrelerin denetlenmesi ve 
kontrol altına alınması için DNA barkod ve karekod uygulaması 
patlayıcı yapımında kullanılan gübrelerin takibi için son derece 
önemli ve gerekli bir uygulamadır.

STB’den Tarım ve Orman Bakanı 
İbrahim Yumaklı’ya Ziyaret

Tebliğin çıkış noktası, el yapımı patlayıcı (EYP) yapımın-
da kullanılan nitrat bazlı gübrelerin takip edilmesi olmasına 
rağmen yönetmelik tüm gübreleri kapsayacak şekilde Res-
mi Gazete’de yayınlanmıştır. Sorunun ayırt edilmesi ve asıl 
amaca uygun uygulamanın icra edilmesi için tebliğden el ya-
pımı patlayıcı (EYP) kapsamına patlamayla alakası olmayan 
üre ve amonyum sülfatın patlayıcı özelliği olmayan diğer 
gübrelerin bu tebliğden çıkartılması önem arz etmektedir. 
Bu uygulama ile çiftçiye ve iş insanlarına ekstra yük oluştur-
maktadır.” ifadelerine yer verdi.

Tüccar BAĞ-KUR Kesinti Sorunu
Müstahsil makbuzu üzerinden kesilen BAĞ-KUR Çiftçi 

Tevkifatı kesinti sisteminde düzenleme yapılmasının önemi-
ne değinen Başkan Mustafa Genç “BAĞ-KUR Çiftçi Tevkifatı 
oranı %1 olarak belirlenmiştir. Daha sonra bu oran sattıkları 
ürün bedellerinden borç tutarını geçmemek şartıyla %1 ile 
%5 oranı arasında olmak üzere kesinti yapılır, denilmiş ve 
oran %2 olarak uygulanmaya başlanmış ve halen bu oran 
üzerinden işlem yapılmaktadır. Tarımsal ürünleri satın alan, 
gerçek ve tüzel kişileri tevkifat yapmadıkları veya yaptıkları 
tevkifatı süresi içinde SGK hesaplarına aktarmadıkları ge-
rekçesiyle aktarılmayan tevkifat tutarlarından faizi ile birlik-
te sorumlu tutulma gibi risklerle karşılaşmaları söz konusu-
dur. Müstahsil makbuzu üzerinden kesilen Çiftçi BAĞ-KUR 
Pirim Tevkifatı kesinti işleminin daha sağlıklı yürütülmesi için 
Sosyal Güvenlik Kurumu ile entegre bir takip sistemi üzerin-
den tüccarın yükünün hafifletilmesi gerekmektedir.” dedi. 

Başkan Genç, tarımda sulama ihtiyacının karşılanma-
sında önemli bir yeri bulunan sulama göletleri projeleri hak-
kında “İlimizde %80’i tamamlanan Ferizli Gölkent Sulama 
Göleti’nin kalan kısmının tamamlanması için Bakan’ımızdan 
destek istedik. Tarımda sulama ihtiyacının doğru karşılana-
bilmesi açısından sulama göletlerinin önemi çok büyük.” ifa-
delerine yer verdi. 
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TOBB İkiz Kuleler’de TOBB Başkanı 
M. Rifat Hisarcıklıoğlu’nun ev sahipliğinde 
gerçekleştirilen Türkiye Odalar ve Borsalar 
Birliği (TOBB) Türkiye Ekonomi Şurası’na 
Cumhurbaşkanı Yardımcısı Cevdet Yılmaz, 
Hazine ve Maliye Bakanı Mehmet Şimşek, 
Ticaret Bakanı Ömer Bolat, Çalışma ve 
Sosyal Güvenlik Bakanı Vedat Işıkhan, Ta-
rım ve Orman Bakanı İbrahim Yumak-
lı, Sanayi ve Teknoloji Bakanı Mehmet 
Fatih Kacır, Enerji ve Tabii Kaynaklar 
Bakanı Alparslan Bayraktar, Cumhur-
başkanlığı Strateji ve Bütçe Başkanı 
İbrahim Şenel ile oda ve borsa başkan-
ları katılım sağladı.

Düzenlenen ekonomi şurasın-
da söz alan Yönetim Kurulu Başkanı 
Mustafa Genç, talepleri dile getirerek 
hazırlanan “sorunlar raporu”nu karar 
alıcılara sundu. 

Arazi Toplulaştırması  
Sakarya’da “Sakarya Ovası Arazi Top-

lulaştırması Projesi” kapsamında 42 ma-
hallede toplulaştırma çalışmaları başlatıl-
dığını belirten Başkan Mustafa Genç “Proje 
alanı 19 000 ha’ olan toplulaştırma projesin-
de 42 mahalleden 17 mahallede arazilerin 
çalışmaları tamamlanmış, geriye kalan 
25 mahalledeki toplulaştırma çalışmaları 
devam etmektedir. Verimliliği artırmak ve 
arazi kullanımını optimize etmek amacıyla 
“Sakarya Arazi Toplulaştırması”nın hızla 
tamamlanması, bu süreçte tüm paydaş-
ların iş birliği içinde olması gerekmektedir.” 
dedi 

Gübre Takip Sisteminde
Yaşanan Sorunlar
Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa 

Genç, terörün herkes için hassas bir konu 
olduğunu belirterek “Ülkemizde terörle 
mücadele kapsamında el yapımı patlayıcı 
(EYP) yapımında kullanılan ve kullanılma-
sı muhtemel gübrelerin denetlenmesi ve 

kontrol altına alınması için “DNA barkod ve 
karekod uygulaması”, patlayıcı yapımında 
kullanılan gübrelerin takibi için son derece 
önemli ve gerekli bir uygulamadır.

Tebliğin çıkış noktası, el yapımı patla-
yıcı (EYP) yapımında kullanılan nitrat bazlı 
gübrelerin takip edilmesi olmasına rağmen 
yönetmelik tüm gübreleri kapsayacak şe-
kilde Resmi Gazete’de yayınlanmıştır. So-
runun ayırt edilmesi ve asıl amaca uygun 
uygulamanın icra edilmesi için tebliğden el 
yapımı patlayıcı (EYP) kapsamına patla-
mayla alakası olmayan üre ve amonyum 
sülfatın patlayıcı özelliği olmayan diğer 

gübrelerin bu tebliğden çıkartılması önem 
arz etmektedir. Bu uygulama, çiftçiye ve 
iş insanlarına ekstra yük oluşturmaktadır.” 
dedi.

Tüccarın BAĞ-KUR Kesinti Sorunu
Müstahsil makbuzu üzerinden kesilen 

BAĞ-KUR Çiftçi Tevkifatı kesinti sistemin-
de tüccarın üzerindeki yükün kaldırılması 

gerektiğini ifade eden Başkan Genç 
“Tarım BAĞ-KUR sigortası kapsamın-
daki prim borcu olan çiftçilerden müs-
tahsil makbuzu ile alım yapan tüccar-
lar, çiftçinin BAĞ-KUR prim borcuna 
mahsuben %1 oranında prim kesintisi 
yaparak SGK’ya ödeme yükümlü-
lüğündedir. Tüccarlar üzerinden %1 
oranındaki Tarım BAĞ-KUR sigortası 
borçlarına mahsuben kesinti yapılarak 
ödeme yükümlülüğünün kaldırılması 
ya da kurulacak takip sistemi üzerin-
den tüccarın yükünün hafifletilmesi 

gerekmektedir.” dedi.

STB Başkanı Mustafa Genç, TOBB Ekonomi 
Şurasında Sorunları Dile Getirdi

Sakarya Arazi 
Toplulaştırması”nın 

hızla tamamlanması, bu 
süreçte tüm paydaşların 

iş birliği içinde olması 
gerekmektedir.” 

“ “
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STB’den
Ankara’ya
Ziyaret

Sakarya Ticaret Borsası (STB) Meclis Başkanı Bekir 
Uztürk, Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Genç ve bera-
berindeki heyet; seçimlerin ardından Türkiye Büyük Millet 
Meclisine Milliyetçi Hareket Partisi (MHP) Milletvekili M. 
Levent Bülbül’ü, Ak Parti Milletvekilleri Çiğdem Erdoğan 
Atabek, Ertuğrul Kocacık ve Murat Kaya’yı, Cumhuriyet 
Halk Partisi (CHP) Milletvekili Ayça Taşkent’i, İyi Parti Mil-
letvekili Ümit Dikbayır’ı ve Türkiye Ziraat Odaları Birliği 
(TZOB) Genel Başkanı Şemsi Bayraktar’ı ziyaret etti.

Ziyaretlerde Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Ni-
zamettin Sarı, Yönetim Kurulu Sayman Üyesi Mehmet 
Şamil Tantaoğlu, Yönetim Kurulu Üyesi Rıdvan Turgay ve 
Haluk Onay yer aldı. 

Mustafa Genç, ziyaretler sonrası yaptığı açıklamada 
“Ak Parti Milletvekillerimiz Çiğdem Erdoğan Atabek, Mu-
rat Kaya ve Ertuğrul Kocacık, MHP Milletvekilimiz Levent 
Bülbül, İyi Parti Milletvekilimiz Ümit Dikbayır ve CHP Mil-

letvekilimiz Ayça Taşkent’e misafirperverlikleri için teşek-
kür ederiz. Gerçekleşen seçimlerde Sakarya’mızı temsil 
etmek üzere seçilen vekillerimize çalışmalarında başa-
rılar diliyoruz. Sakarya’nın sosyal, ekonomik ve kültürel 
gelişimine katkı sağlayacaklarına, ilimizi en iyi şekilde 
temsil etmek için ellerinden gelen bütün gayreti göste-
receklerine olan inancımız tamdır. Ziyaretimiz sırasında 
milletvekillerimizle beklentilerimiz ve sektörümüzün du-
rumu ile ilgili verimli diyaloglar gerçekleştirdik. Sektörel 
sorunlarımızın çözümünde milletvekillerimizin desteği ve 
iş birliği bizim için büyük önem taşımaktadır.” ifadelerine 
yer verdi.

STB heyeti, Ankara ziyaretlerinde son olarak 28. Ola-
ğan Genel Kurulunda güven tazeleyerek TZOB Genel 
Başkanı seçilen Şemsi Bayraktar’a hayırlı olsun ziyareti 
gerçekleştirdi. TZOB’de gerçekleşen ziyarette ekonomi 
ve tarımla ilgili fikir alışverişlerinde bulunuldu. 
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Sakarya Ticaret Borsası Meclis Başkanı Bekir Uztürk ve 
Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Genç’in ev sahipliğinde ge-
rekleştirilen toplantıya (SATSO) Sakarya Ticaret ve Sanayi 
Odası Yönetim Kurulu Başkanı A. Akgün Altuğ ile Meclis Baş-
kanı Erdem Ercan, Akyazı Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim 
Kurulu Başkanı Z. Şinası Bayraktar ile Meclis Başkanı Muzaffer 
Başer, Akyazı Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı A. Şe-
ner Bayraktar ile  Meclis Başkanı Vedat Böcek ve kurumların 
yönetim kurulu üyeleri katılım sağladı. 

Toplantının açılış konuşmasını gerçekleştiren Sakarya Ti-
caret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Genç “Sakarya 
Ticaret Borsası ev sahipliğinde düzenlemiş olduğumuz ‘Sakar-
ya İli Oda ve Borsaları Yönetim Kurulları Müşterek Toplantı-
sı’na hoş geldiniz. Hepinizi şahsım ve Sakarya Ticaret Borsası 
Yönetim Kurulu adına saygı ve hürmetle selamlıyorum. Türki-
ye Odalar ve Borsalar Birliği Kanunu’nun ilgili maddesi, “İlde 
kurulu oda ve borsa yöne-
tim kurulları, mesleki ko-
nularda görüş oluşturmak 
amacıyla dört ayda bir 
müştereken toplanır.” de-
mektedir. Bizler de oda ve 
borsamızdan almış oldu-
ğumuz,  ilimizin ve üyele-
rimizin  öncelikli konularını 
içeren gündem maddele-
rini görüşeceğimiz bu yılın 
ikinci Müşterek Yönetim 
Kurulları Toplantısı’nı ger-
çekleştireceğiz. Toplantımızın ülkemize, şehrimize, camiamıza 
ve üyelerimize hayırlı olmasını diliyorum.” dedi.

Açılış konuşmasının ardından SATSO Yönetim Kurulu Baş-
kanı A. Akgün Altuğ, Akyazı Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim 
Kurulu Başkanı Z. Şinası Bayraktar ve Akyazı Ticaret Borsası 
Yönetim Kurulu Başkanı A. Şener Bayraktar selamlama ko-
nuşmalarını gerçekleştirdi. 

Toplantının devamında Yönetim Kurulu Başkanı Mus-
tafa Genç, sahip olduğumuz her bir parça toprağın ne 
kadar önemli olduğuna değinerek “Biliyorsunuz ki toprak, 
yerine ikamesi olmayan bir hazinedir. Elimizde bulunan 
toprağı en verimli şekilde değerlendirmek bizlerin vazi-
fesidir. Üretim için hem organize sanayi bölgeleri oluştu-
rulmalı hem de verimli tarım arazilerimiz iyi değerlendi-
rilmelidir. 

14 Eylül tarihinde Resmi Gazete’de ‘Tarımsal Üretim 
Planlaması Hakkında Yönetmelik’ yayımlanmıştır. Yönet-
melik kapsamından bitkisel üretim, hayvansal üretim ve 
su ürünlerinin üretiminde tarım havzası veya işletme ba-

zında üretimin planlamasına yönelik çalışmalar gerçekleştiri-
lecektir. Asgari ve azami üretim miktarları ile ürün veya ürün 
grupları belirlenerek üreticilerin belirlenen bu kriterler doğrul-
tusunda üretim yapmaları sağlanmalıdır. 

Bu kapsamda şahsım ve A. Şener Bayraktar Başkan’ımız 
ile Teknik Komite’de görev alacağız. Yapılacak çalışmalar için 
ilimiz oda ve borsalarının ortak görüşlerini yansıtmak için des-
teklerinizi bekliyoruz.” dedi.

Müşterek Toplantı Yapıldı
Sakarya’da faaliyet gösteren Ticaret ve Sanayi Odaları ile Ticaret Borsaları Yönetimleri, 2023 

yılının ikinci “Oda/Borsa Müşterek Yönetim Kurulu Toplantısı”nı gerçekleştirdi. 

Başkan Mustafa Genç, Sakarya Ticaret Borsası olarak 2017 
yılında Dış Mekan Süs Bitkisi (fidan) ürününü kotasyona aldık-
larını belirterek “Ülkemizdeki 113 ticaret borsası içerisinde bir 
tek bizim borsamızda kotasyona alınmıştır. Sapanca ilçemizin 
Yanık köyünde bulunan, Sapanca Tanıtım ve Sergileme Fidan-
lığı olarak adlandırılan alanın bulunduğu yerde ‘Fidan Borsası’ 
kurulması çalışmalarına da devam ediyoruz.” ifadelerine yer 
verdi. 

Gerçekleştirilen toplantıda belirlenen gündem maddeleri 
görüşülerek karara bağlantı. Öne çıkan gündem maddeleri 
olan arazi toplulaştırması, Çiftçi Kayıt Sistemi’nde gerçekleşti-
rilen düzenleme, üreticilerin mağduriyetlerinin azaltılması, şe-
hirde oluşturulacak OSB, konut ve ticaret alanlarının marjinal 
tarım alanlarında olması, müstahsil makbuzundaki Bağ-Kur 
kesintisi gibi üretimi destekleyecek çalışmalar hakkında istişa-
relerde bulunuldu. 

Yapılacak çalışmalar 
için ilimiz oda ve 

borsalarının ortak 
görüşlerini yansıtmak için 
desteklerinizi bekliyoruz“ “

9



Kahverengi Kokarca 
ile Etkin Mücadele 
Başlıyor

Kahverengi Kokarca ile Mücadele Eylem Planı” kapsa-
mında çalışma grupları oluşturulacak, araştırma faaliyetleri 
yapılacak; eğitim, yayım ve kamuoyu bilgilendirme faaliyet-
leri gerçekleştirilecek. Mücadelenin yanı sıra izleme, değer-
lendirme ve denetim çalışmaları da yapılacak. 

Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa 
Genç “Bitkisel üretimde önemli kayıplara neden olan tahrip-
kar, istilacı ve aynı zamanda çok hızlı ve kolay üreyebilen, 
vermiş olduğu zarar sonucu bitkiler üzerinde derin narkoz-
lar, şekil bozuklukları, meyvelerin içine doğru genişleyen 
zedelenme-çürük benzeri doku kayıpları oluşturan kahveren 
kokarca ile ülkemizin ilgili bütün kurum ve kuruluşları, üreti-
cilerimiz ve halkımızla bir bütünlük içerisinde etkin bir şekilde 
mücadele başlatmalıyız.” dedi.

Kahverengi kokarcanın ülkemizde giderek daha yo-
ğun olarak görülmeye başlandığını belirten Genç; özellikle 
stratejik ürünümüz fındıkta boş, şekilsiz ve lekeli meyve 
oluşumuna neden olarak verim ve kalite kaybına, ihracat 

payımızın düşmesine ve ülkemiz ekonomisinin olumsuz 
etkilenmesine neden olan kahverengi kokarcanın  yaz 

mevsimi sonunda kışlamak için özellikle ev ve depo 
gibi korunaklı alanları tercih ettiğini, fiziki olarak da 

rahatsızlık vermeye başladığını, yayılışının ise bit-
kisel materyallerle erginlerinin yüksek uçuş kapa-
sitesi ve zararlıların bulunduğu ülkelerle yapılan 
ticari faaliyetlerle gerçekleştiğini belirtti.

Tarım ve Orman Bakanlığı’mızca hazırlanan 
ve 2023-2025 yıllarını kapsayan Kahverengi Ko-
karca Eylem Planı’nın hazırlanmasından büyük 
memnuniyet duyduğunu ve emeği geçen, katkı 
sağlayan herkese teşekkür ettiğini ifade eden 
Başkan Genç “Eylem planının eksiksiz ve etkin 
bir şekilde uygulanması ve bir bütünlük içinde 
kapsamlı bir mücadele yapılması çok önemli, Sa-
karya Ticaret Borsası olarak biz de yapılacak olan 
çalışmalara destek vereceğiz, üyelerimizin ve ka-
muoyunun bilgilendirilmesi noktasında faaliyet-
ler yapacağız.” dedi

2017 yılında ülkemize giriş yapan, bugün itibarı ile Karadeniz Bölgesi ve 
Marmara Bölgesinde yoğunlaşan ancak ülkemizi bir bütün olarak risk altına 
sokmaya başlayan, fındık başta olmak üzere birçok sebze ve meyve ürünü-
ne ekonomik zarar veren kahverengi kokarca (Halyomorpha Halys) ile etkin 
bir şekilde mücadele etmek amacıyla Tarım ve Orman Bakanlığı’mızca 2023-
2025 yıllarını kapsayan bir eylem planı hazırlandı. 

“

“
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Fuar; ilk gününde “Kadın Çiftçi, 
Genç Çiftçi ve Fındık Randıman Yarış-
maları”na ev sahipliği yaptı. Yarışma-
ların kazananlarına fuarın resmi açılış 
töreninde ödülleri takdim edildi. 

Resmi açılış törenine Sakarya 
Valisi Yaşar Karadeniz, Sakarya Bü-
yükşehir Belediye Başkanı Ekrem 
Yüce, Sakarya Milletvekilleri Ali İnci, 
Murat Kaya, Lütfü Bayraktar, Hen-
dek Kaymakamı Halil İbrahim Acır, 
Hendek Belediye Başkanı Turgut Ba-
baoğlu, SATSO Başkanı Akgün Altuğ, 
Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Ku-
rulu Başkanı Mustafa Genç, Sakarya 
Ziraat Odaları İl Koordinasyon Başkanı Ali Şener Bayraktar, 
SUBÜ Ziraat Fakültesi Dekanı Prof. Dr. Taki Demir, siyasi par-
tilerin ilçe başkanları ve yöneticileri, Hendek Belediyesi meclis 
üyeleri, muhtarlar, sivil toplum kuruluşlarının temsilcileri ve 
çok sayıda davetli katıldı. 

Açılış töreninde konuşmalarını gerçekleştiren Sakarya 
Valisi Yaşar Karadeniz, Sakarya Büyükşehir Belediye Başka-
nı Ekrem Yüce, Sakarya Milletvekili Ali İnci, Lütfü Bayraktar, 
Hendek Belediye Başkanı Turgut Babaoğlu, Sakarya Ziraat 
Odaları İl Koordinasyon Başkanı Ali Şener Bayraktar, SATSO 
Başkanı Akgün Altuğ ve SUBÜ Ziraat Fakültesi Dekanı Prof. 
Dr. Taki Demir gerçekleştirilen fuarın ülke ekonomisine, sek-
töre, turizme ve şehrimize hayırlı olmasını dilediler. Bu büyük 

organizasyonun Sakarya’da birlik ve be-
raberliğin güzel bir örneği olduğuna vurgu 
yaparak tüm ziyaretçilere teşekkür edip 
katılımcıları selamladılar. 

Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu 
Başkanı Mustafa Genç ise açılış töreninde 
yaptığı konuşmada şunları dile getirdi: “İli-
mizde bu yıl 5’incisi düzenlenen Tarım, Hay-
vancılık Makinaları, Teknolojileri ve Yem 
Fuarı’nın açılış törenine hepiniz hoş geldiniz. 
Yakın zamanda tarımın önemini bize ha-
tırlatan küresel boyutta acı tecrübeler ya-
şadık. Pandemi döneminde evlerimize ka-
panmak zorunda kaldık. Dünya genelinde 

yaşanan gıda yetersizliği, tarımın ne kadar 
önemli olduğunu bize bir kere daha gösterdi. Bu nedenle dünü 
bilerek ama dünde kalmayarak, bilgiyi ve teknolojiyi tarıma 
uyarlayarak, tarımı yeniden yorumlamak zorundayız. 

Düzenlediğimiz fuarımız; tarım ve hayvancılıkla ilgili teknik 
ve teknolojik yeniliklerin tanıtıldığı, ikili iş görüşmelerinin yapıl-
dığı, ticaretin nabzının attığı önemli bir fuar haline gelmiştir. 

Başta Sayın Vali’miz olmak üzere, milletvekillerimize, Bü-
yükşehir Belediyesi Başkanı’mıza ve fuarın gerçekleşmesinde 
emeği olan herkese teşekkür ederim.” 

Hendek çok amaçlı kapalı fuar alanındaki etkinliğe 185 fir-
ma stant açarken 4 günlük fuar süresince 100 binin üzerinde 
ziyaretçi katılım sağladı. 

Tarım, Hayvancılık Makinaları, Teknolojileri ve Yem Fuarı” Hendek’te 5. kez kapılarını ziyaretçilerine açtı. 

5. Kez Düzenlenen
Tarım Fuarı Yoğun İlgi Gördü
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TARLADAN SOFRAYA TEMİZ ÜRETİM

Tarladan Sofraya Stratejisi; ürünün tarlada/bahçede tohum/fide halinden hasat edi-
linceye, hasattan sonra da tüketilinceye ve tüketim sonunda oluşan atığa kadar geçtiği 
aşamaları kapsayan, sürdürülebilir gıda sistemlerinin zorluklarını dikkate alan, insan ve 
gezegen arasında sağlıklı bir bağ olmasını kabul eden bir stratejidir. Tarladan Sofraya 
Stratejisi’nin sürdürülebilir gıda üretimi, gıda işleme&dağıtım, gıda tüketimi ve yiyecek 
kaybı/atık önleme olarak dört temel hedefi bulunmaktadır.

AB Yeşil Mutabakatı kapsamında Tarladan Sofraya Stratejisi ile;
- Tarım temelli sera gazı salımının,
- Azot ve fosfor döngüsünü bozan kimyasalların kullanımının ve 
- Kimyasal ilaç kullanımının azaltılmaları hususunda yenilikçi çözümlerin geliştiril-

mesi amaçlanmaktadır.
 TÜİK’in yayınladığı “2023 Sera Gazı Salımı Envanteri Raporu”na göre Türki-

ye’nin 2021 yılı toplam sera gazı salımı 564,4 Mt CO2-eş olarak gerçekleşmiştir. Buna göre 
2020 yılında 523,9 Mt CO2-eş olan toplam sera gazı salımları bir önceki yıla göre % 7,7 
artış göstermiştir. Toplam sera gazı salımlarında 2021 yılında CO2-eş olarak en büyük payı 
yüzde 71,3 ile enerji kaynaklı salımlar alırken bunu sırasıyla %e 13,3 ile endüstriyel işlemler 
ve ürün kullanımı % 12,8 ile tarım ve % 2,6 ile atık sektörü takip etmiştir. Tarım temelli sera 
gazı salımı, 72,1 Mt CO2-eş olmuş olup küçümsenmeyecek seviyededir. Özellikle N2O (% 
78) ve CH4 (% 61,4) salımlarına tarımsal üretim daha çok sebep olmaktadır. 

Doç. Dr. Ömer Eren
Hatay Mustafa Kemal 

Üniversitesi Ziraat Fakültesi 
Biyosistem Mühendisliği 

Bölümü

Avrupa Birliği (AB) komisyonu tarafından 2019 yılında kabul edilen “Avrupa Yeşil 
Mutabakatı”na göre mutabakatın hedefi 2050 yılına kadar iklim nötrlüğünü sağ-

lamaktır. Amacı ise AB’nin sera gazı salımlarını 2030 yılına kadar 1990 seviyelerine 
göre %50-55 oranında azaltmaktır. Türkiye Cumhuriyeti ise Avrupa Yeşil Muta-

bakatı’na uyum sağlamak amacıyla 2021 yılında “Yeşil Mutabakat Eylem Planı”nı 
açıklamıştır. Hem mutabakat hem de eylem planı kapsamında “Tarladan Sofraya 
Stratejisi” önemli olmakta ve özellikle mutabakatın merkezinde yer almaktadır.

Kimyasal ilaç kullanımı 
hem sera gazı salımının 

hem de çevresel 
toksisitenin artmasına 

sebep olmaktadır.

“
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Kimyasal gübre kullanımı hem bu salımların artmasına hem 
de doğanın azot ve fosfor döngüsünün bozulmasına neden ol-
maktadır. Türkiye’de son 15 yılda kimyasal gübre kullanımı yak-
laşık olarak %20 seviyelerinde artmıştır. Dolayısıyla bu sera gazı 
salımının artmasına da sebep olmuştur. 2021 yılında kimyasal 
gübre kullanımından dolayı oluşan sera gazı salımı 9,0 Mt CO2-
eş’dir. Bu gübreler içerisinde azotlu gübrelerin payı (% 90) ol-
dukça yüksektir. Ayrıca kimyasal ilaç kullanımı da hem sera gazı 
salımının hem de çevresel toksisitenin artmasına sebep olmak-
tadır. Türkiye’de son 15 yılda kimyasal ilaç kullanımı da yaklaşık 
olarak %15 seviyelerinde artmıştır. Dolayısıyla ilaç kullanımı da 
sera gazı salımının artmasına da sebep olmuştur. 2021 yılında 
kimyasal ilaç kullanımından dolayı oluşan sera gazı salımı 0,8 Mt 
CO2-eş’dir. Bu kimyasal ilaçlar içerisinde herbisitlerin payı (% 38) 
fazladır.

 Tarım temelli sera gazı salımına sadece kimyasallar 
değil yakıt, elektrik ve su kullanımı da neden olmaktadır. Bu ta-
rımsal girdiler aynı zamanda enerji tüketiminde ve su ayak izin-
de de arttırıcı etkiye sahiptirler.

 Tarladan sofraya üretim sistemlerinde sera gazı salımı-
nı azaltmak, su ve enerji tasarrufu sağlamak amacıyla tarımsal 
girdilerin kullanımını optimize etmek önemli bir gerekliliktir. Tar-
ladan sofraya üretim sistemlerinde Temiz Üretim Uygulamaları 
ile bu optimizasyon işlemi gerçekleştirilebilir.

 Bütünsel ve önleyici bir çevre stratejisinin proseslere, 
ürünlere ve hizmetlere sürekli olarak uygulanması ile verimliliğin 
artırılması, çevre ve insana yönelik risklerin azaltılması seklinde 
tanımlanan Temiz Üretim, doğadakine benzer bir üretim-tüke-
tim sistemi döngüsü ve bir geri dönüşüm olanağı sağlamaktadır. 
Kısaca, doğanın atıkları bertaraf edebildiği oto mekanizmasına 
benzer bir yaklaşım göstermektedir.

 Temiz Üretim uygulamaları ile ham madde, enerji ve 
su daha verimli kullanılmış olur, üretim maliyetleri düşer, ürün 
verimliliğinde artış olur, atık ve atık su azalır ve de ekolojik ayak 
izi de küçülmüş olur.

 Tarladan sofraya “Temiz Üretim”de
- Kaynaklar verimli kullanılmalı,
- Temiz enerji kaynakları tercih edilmeli,
- Damla sulama yaygınlaştırılmalı özellikle havadan su 

hasat edilmeli,
- Kimyasalların yerine biyolojik kökenli gübreler ve ilaç-

lar tercih edilmeli,
- Planlı üretim desteklenmeli,
- Kent tarımı tercih edilmelidir.
Bunu unutmayın: Temiz Üretim ile gelecek nesillere daha iyi 

bir çevre sağlamak bizim elimizde. 
Yarının kaynaklarını heba etmeden üretelim. Tüketim alış-

kanlıklarımıza da dikkat edelim.
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İlimiz Ticaret Borsaları
Üyelerinin ve Üreticilerin Yanında

Sakarya Valisi Sayın Yaşar Karadeniz’in başkanlığında ilimizde 
hububat ve tahıl ürünlerinde faaliyet gösteren üretici ve tüccarları-
mıza alım satım güvenliği sağlamak, kaçak fındık tüccarlarının önüne 
geçebilmek adına “Fındık Alım Komisyonu” kuruldu. Komisyon çalış-
maları kapsamında Sakarya Ticaret Borsası ve Akyazı Ticaret Bor-
sası tarafından hububat ürünlerinin rutubet, hektolitre ve sıcaklığının 
ölçümü ile ilgili cihazlarını elinde bulunduran üyelerine yönelik cihaz 
kalibrasyon ve mühürleme hizmeti sağlandı. 

Yapılan kalibrasyon ve mühürleme çalışmasıyla özellikle fındık, 
mısır, arpa gibi tahıl ve hububat ürünlerinde tüccarın ve üreticilerin 
yaşadığı sorunlara çözüm bulunması hedefleniyor. Bu çerçevede 
Sakarya Ticaret Borsası ve Akyazı Ticaret Borsası koordinasyonun-
da Borsa üyelerinin kullanımında bulunan nem ölçüm cihazları,  Bor-
sa’ların idari binalarında bakanlık tarafından yetkilendirilmiş Eva Tahıl 
Analiz Sistemleri firması tarafından kalibre edildi ve mühürlendi. 

Kalibrasyon işlemi gerçekleşirken süreci yakından takip eden Sa-
karya Ticaret Borsası Meclis Başkanı Bekir Uztürk, cihaz kalibrasyo-
nunun önemini belirterek şu açıklamalarda bulundu: “Bulunduğumuz 
sezon döneminde üyelerimizin ve üreticilerimizin bir sorun yaşama-
maları ve verimli bir sezon dönemi geçirmeleri adına, nem ölçümü 
gerçekleştiren cihazlarının kalibrasyonlarını Yönetim Kurulu Başkanı-
mız Mustafa Genç ve Akyazı Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başka-
nımız Ali Şener Bayraktar ile birlikte yaptığımız güzel bir çalışma ile 
sağladık. Ticaretin sağlıklı gerçekleşebilmesi ve tarafların mağduri-
yetlerini engelleyebilmek adına bu tarz cihazların  kontrolleri büyük 
önem taşımaktadır.” 

Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa 
Genç de Valiliğin öncülük ettiği Fındık Alım Komisyonu 
çalışmalarının önemine değinerek “Sayın Valimiz Yaşar 
Karadeniz’in öncülüğünde kurulan komisyon tarafından 

yapılan değerlendirmede, kantar kullanmak suretiyle ürünlerini fir-
malara satmak isteyen çiftçilerimizin mağdur olmamaları için mü-
hürsüz, kalibrasyonu yapılmamış ve etiketlenmemiş  kantarlara ürün 
verilmemesi çok önemlidir. Şehrimizde tahıl ve hububat ürünlerinin 
üretimini veya alım satım faaliyetlerini gerçekleştiren ve bu ürünlerin 
rutubet, hektolitre, sıcaklık ölçümü ile ilgili cihazları elinde bulunduran 
firmalarımızın cihaz kalibrasyonlarını ve kontrollerini sağlamaları; 
üreticilerimizin de kaçak fındık tüccarlarına ürün vermemeleri gibi 
önemli başlıklarda farkındalık oluşturmak istiyoruz. 

Bizler de ticaret borsaları olarak 5174 Sayılı Kanun’umuzda belirtil-
diği üzere  üyelerimizin müşterek ihtiyaçlarını karşılamak, mesleki fa-
aliyetlerini kolaylaştırmak ve üyelerimizin birbirleriyle ve halkla olan 
ilişkilerinde dürüstlüğü ve güveni hakim kılmak adına gerekli hizmeti 
sunmakla görevliyiz.” ifadelerine yer verdi.

Akyazı Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı ve aynı zaman-
da Sakarya Ziraat Odaları İl Koordinasyon Başkanı Ali Şener Bay-
raktar da  gerçekleştirilen kalibrasyon hizmetinin yetkilendirilmiş bir 
firma olan Eva Tahıl Analiz Sistemleri firması tarafından güvenilir bir 
şekilde verildiğini söyledi. Bayraktar “Üyelerimizin ve üreticilerimizin 
her zaman yanındayız. Cihaz bulunduran firmalarımızın kalibrasyon 
işlemlerini gerçekleştirdik. Üyelerimize hayırlı ve bereketli bir sezon 
dönemi dileriz.” dedi. 

Cihazlarının kalibrasyon işlemine yönelik Borsa’larımızın idari bi-
nalarında düzenlenen çalışmaya çok sayıda Borsa üyesi, cihazlarını 
getirerek katılım sağladı. Yapılan kalibrasyon çalışmalarında 37 firma-
nın 55 nem ölçüm cihazının kalibrasyonu tamamlandı. Ayrıca 7 firma-
nın 7 nem ölçüm cihazı da servis dışı (kalibrasyon dışı) olarak tespit 
edildi. 
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Sakarya Ticaret Borsası, 3 ve 5. 
Meslek Komitesinde faaliyet gösteren 
üyeleriyle bir araya geldi.

Sakarya Ticaret Borsası Meclis 
Başkanı Bekir Uztürk, Yönetim Kurulu 
Başkanı Mustafa Genç,  Akyazı Ticaret 
Borsası Yönetim Kurulu Başkanı ve 
aynı zamanda Sakarya Ziraat Oda-
ları İl Koordinasyon Başkanı Ali Şener 
Bayraktar, 3. Meslek Komitesi Başka-
nı Bülent Bebek, 5. Meslek Komitesi 
Başkanı Lokman İçöz, Genel Sekreter 
Teyfik Öztürk ve komite üyeleri katılım 
sağladı. 

“Komitelerimiz, üyelerimizle aramızda köprü vazifesi gör-
mektedir.”

Toplantının açılış konuşmasını yapan Meclis Başkanı Bekir 
Uztürk, meslek komitelerinin önemini vurgulayarak “Değerli 
Komite Üyelerimiz, Sakarya Ticaret Borsası olarak temsil gücü 
yüksek kurumumuzda meslek komitelerimiz, üyelerimiz ile 
aramızda köprü vazifesi görmektedir. Biliyorsunuz ki Borsamız, 
üye memnuniyetini yönetim anlayışının merkezine yerleştirmiş 
bir kurum olarak elinden gelen faydayı sağlamaya çalışırken 
komitelerimizin desteği ve fikirleri hedeflerimize ulaşmamızda 
bize ışık tutmaktadır. 

Değerli Komite Üyelerimiz, meslek komitelerimizin önemi-
nin altını bir kez daha çizmek isterim. Üyelerimizin nabzını tuta-
rak onların sıkıntılarına tercüman olunması hususunda komite 
üyelerimize önemli görevler düşmektedir. Komitelerimizin ba-
şarılı çalışmaları bizleri memnun ve mutlu eder.” dedi. 

“Meslek komiteleri olmadan sektörün sorunlarının tamamı-
nı bilemeyiz.”

Açılış konuşmasının ardından söz olan Sakarya Ticaret 
Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Genç, komitelerin 
istişare toplantılarının çok önemli olduğunu belirterek “Meslek 
komitelerinin oluşturulmasının temel amacı; her sektörün kendi 
içerisinde yaşadığı sorunların tespit edilmesi ve çözüme ulaş-
tırılması, yeri geldiği zaman yerel ya da ulusal platformlarda 

lobi çalışmaları yapılabilmesi için yönetim 
kurulunun bu konularda bilgilendirilme-
sidir. Bizlerin meslek komiteleri olmadan 
üyelerimizin ve dolayısıyla sektörlerin so-
runlarının tamamını bilmemiz mümkün 
değil.” ifadelerine yer verdi.

“Dezavantajları, avantaja çevirmenin 
yollarını bulmalıyız.”

Başkan Genç, Sakarya’nın avantajları 
ve dezavantajlarına vurgu yaparak söz-
lerini sürdürdü. “Sakarya’nın coğrafi özel-
likleri ve iklim şartları Sakarya’yı tarım ve 
hayvancılık alanında daha özel ve önemli 
bir konuma getirmektedir. Gelişme po-

tansiyeli yüksek olan illere göre merkezi bir konumda olması, 
ulaşımın kolay ve elverişli olması üretilen tarımsal ürünlerin 
değerlendirilmesinde ve pazara sunulmasında büyük avan-
taj sağlamaktadır. Tarımsal işletmelerin büyük çoğunluğunun 
küçük ölçekte olması, tarımsal arazilerin giderek küçülmesi ve 
parçalanması dezavantaj oluşturmaktadır. Sakarya’da çiftçi ba-
şına ortalama 28 dönüm arazi ve 8 parça düşmektedir. İlimizde 
sürdürülebilir üretim yapılması her geçen gün zorlaşmaktadır. 
Gelinen bu noktada iş birliği içerisinde tüm paydaşlarla istişare-
ler gerçekleştirerek var olan dezavantajları avantaja çevirme-
nin yolunu bulmalıyız.” dedi.

Toplantıda konuşma yapan Ali Şener Bayraktar, müşte-
rek toplantıların önemini belirterek şu açıklamalarda bulundu: 
“Bizler temsil ettiğimiz meslek erbabının avukatı durumunda-
yız. Sorunları ilk ağızdan dinleyerek bu sorunları tespit etmek, 
çözüm önerileri üretmek ve ilgili mercilere iletmek bizlerin asli 
görevidir. Bu görevi toplantılarımızda bir araya gelerek en iyi 
şekilde ifa etmeye gayret gösteriyoruz.” ifadelerini kullandı. 

Beklenti ve dileklerin ardından 3 ve 5. Meslek Komitesinde 
faaliyet gösteren üyelerin talepleri, sorunları ve bunlara ilişkin 
çözüm önerilerinin istişare edildiği toplantıda üyeler; bir araya 
gelmekten memnuniyet duyduklarını belirterek görüş ve talep-
lerini aktardılar. 

3. ve 5. Meslek Komitesi
İstişare Toplantısı
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“ Fındığın Fiyatını Türk Çiftçisi Belirler ”

Merhaba Muzaffer Bey…
Hoş geldiniz.
Hoş bulduk. Öncelikle kendinizi bize tanıtır mısınız?
Ben Muzaffer Taviloğlu. Balsu’da yönetim kurulu başkan vekili 

olarak yaklaşık 12 senedir bu görevi yapmaktayım. 
Sakaryalı mısınız?
Ben aslen Rizeliyim fakat “Artık yarı Sakaryalı olduk.” diyebili-

rim. 
Buraya gelen burayı bırakamıyor.
Evet, doğru.
Balsu’yu bize anlatır mısınız?
Balsu Gıda Sanayi, 1978 yılında Sayın Cüneyd Zapsu tarafından 

kurulmuş bir şirket. Bizim iştirak alanımız zaten fındığın üreticiden, 
tüccardan ve fındık ekosisteminden tedarik edilerek dünyadaki 
fındık kullanıcılarının spesifikasyonları uygun hale getirilip onlara 
tedarik edilmesini kapsıyor. Cüneyd Bey, 1978 yılında Almanya Mü-
nih’te Türkiye’den aldığı fındıkları pazarlayarak fındık ithalatıyla bu 
işe başlamış ve oradaki büyük çikolata sanayisinde birçok farklı fir-
mayla çalışarak işlerini büyütmüş. Türkiye’nin farklı yerlerinde, önce 
İstanbul’da daha sonra 1993 senesinde Sakarya’da devam etmiş ve 
bu içinde olduğumuz kampüsün yapımı o zaman başlamış. Burası 
yaklaşık 110 dönümlük bir arazi. Seneler geçtikçe, işlerde büyüdükçe 
ona göre de kampüsteki yatırımlarımız artmış ve bugünlere gelmi-
şiz. 

Burada sadece fındık ile ilgili bir üretiminiz var değil mi? Başka 
bir gıda üretimi yok.

Bizim tek iştigal alanımız fındık. O da zaten dolu dolu bize ye-
tiyor. Biliyorsunuz Türkiye dünyadaki fındık üretimini sürklase eden 
bir ülke. Türkiye’nin dünya üretimindeki payı bu sene %70 civarında 
ama ortalaması %72 ile %75 arasında değişir. En kaliteli fındık da 
Türkiye’den çıkar. Özellikle çikolata, şekerleme, bisküvi sanayisinde 
spesifikasyonlarında özellikle “Türk fındığı” yazar. 

Yabancı ürünlerde değil mi?
Evet, yabancı ürünlerde. Biz de buna olabildiğince değer kat-

maya çalışıyoruz. 
Bildiğimiz kadarıyla fındığın borsası Almanya’da değil mi?
Yok, değil. Bu, esasında şehir efsanesi olmuş doğru bilinen yan-

lışlardan biridir. Esasında fındığın borsası Türkiye’dedir. 
Bizim de öğrendiğimiz iyi oldu.
Dünyada fındığın fiyatını Türkiye belirler. Devletimiz, her sene 

sezon başlamadan fındık fiyatı belirliyor. Bu belirlenen fiyat çerçe-
vesinde de serbest piyasadaki pazar oluşuyor. O yüzden fındığın 
fiyatını yok Almanlar belirliyor, yok İtalyanlar belirliyor… Fındığın 
fiyatını esasında Türk çiftçisi belirler. 

Hükümet de ona uygun olarak fiyat belirler. 
Hükümet de onların üretimine, miktarına ve beklentilerine 

binaen doğru bir fiyatlama yapar. İhracatçının da görevi esasında 
Türk fındığını en değerli şekilde ve en fazla pazarlık payını alarak 
dünyadaki kullanıcılara ulaştırmaktır. Esasında siz mesela dünyada 
fındığın fiyatını o gün gerçekleşen fındık fiyatıyla ilgili belgelendirme 
yapmak isterseniz bunu gidersiniz Sakarya Ticaret Borsasındaki iş-
lemlerden, Ordu Ticaret Borsasında, Çarşamba Ticaret Borsasında 
yani fındık ticaretinin ülkemizde yoğun olarak yapıldığı il ve ilçelerde-
ki ticaret borsaları kanalıyla belgelendirebilirsiniz. 

Bunları bizim de öğrenmemiz iyi oldu tabii ki. Fabrikayla ilgili bi-
raz da sohbet edelim. Fabrikada kaç çalışanınız var? 

Şirketimizde toplam 400’e yakın istihdamımız var. 
Bayağı ciddi bir rakam.
Evet bizim en büyük kampüsümüz Sakarya Hendek’te. Koca-

eli’de, Bartın’da, Zonguldak’ta, Samsun’da, Ordu’da var. Bunların 
bazıları depo, Ordu’daki ise yine bir kırım fabrikası ama toplamda 
400 kişilik bir iş istihdamımız var. 295’i Hendekte.

Çoğunluğu burada yani. 
Evet, esas ana kampüsümüz burası. 
Üretimleri arttırmak için fındık üreticilerine tavsiyeleriniz neler 

olabilir? 
2009 yılından beri çiftçilerle eğitimle alakalı programlar yapıyo-

ruz. Sürdürülebilirlik ile alakalı öncü bir konumumuz var. İlk başta 
şüpheyle yaklaştılar, ne yapmak istediğimizi anlamak istediler ama 
niyetimizi anlayınca çiftçilerimiz sağ olsunlar, çok teveccüh gördük. 
Bu sene 12.000’den fazla çiftçiye eğitimlerimiz vasıtasıyla ulaşmış 
olacağız. Buradaki amacımız aslında çiftçimizin bilinçlenmesi, daha 
kaliteli ve daha verimli bir üretim sağlanmasıdır. Bir çiftçi, dönüm 
başına ne kadar yüksek verim alırsa cebinde de o kadar para kalı-
yor. Doğru uygulamaları sahada onlara göstermeye çalışıyoruz ve 
ciddi de randıman alıyoruz. Son üç sezona baktığımızda 2020 öncesi 
sezonlarda hep bir “var yılı”, bir “yok yılı” olurdu fındıkta ama son üç 
sezondur hep “var yılı”.

Verdiğiniz eğitimlerin farkı vardır tabii.
Sırf eğitime bağlamak doğru olmaz. Devletin de çok istikrarlı bir 

duruşu var. Fındık çiftçisine “Sen üret, biz fiyat istikrarını sağlayaca-
ğız.” diyor. Bu durum da çiftçiye çok güven verdi. 

Yanmalar falan oluyor mu?
Yanmalar ayrı, doğal afet gelirse buna çiftçimizin de yapabile-

ceği çok bir şey yok ama siz esasında bakımlarını istenilen şekilde 
yaptığınızda fındıkta var yılı, yok yılı diye bir şey olamaz. Bunu gör-
meye başladı çiftçilerimiz. 

Balsu Gıda Sanayi ve Ticaret Anonim Şirketi 

Merhaba,  Sakarya Ticaret Borsası Takipçileri… Bu sayımızda Balsu Gıda Anonim Şirketindeyiz. Sakarya Ticaret Borsasının 
“Başarılı Firmaların Başarılı Hikayeleri” programında Balsu Gıda Sanayi ve Ticaret Anonim Şirketinin misafiriyiz. Yanımız-
da Balsu Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Muzaffer Taviloğlu var. Kendisi ile sohbet edeceğiz. 

16



Her zaman ürün alma şansımız var yani.
Tabii, her zaman verimi tutturma şansınız var. Biz bunu Ameri-

ka’da, Şili’deki bahçelerde görüyoruz. Mesela biz ilk görüştüğümüzde 
onlara var yılı, yok yılını anlatmaya çalışmıştık ama onlar anlamamıştı. 
Esasında bahçeler, bir sene nadasa bırakılıyor gibi oluyordu eskiden. 
Bu durum ülkemiz açısından çok önemli. Fındık çiftçisinin de profilinin 
değiştiğini görüyoruz. Eskiden hüdayinabit yağmur yağıyor, fındık ne 
kadar çıkarsa o kadar çıkıyor gibi bir anlayış varken şu an çok daha bi-
linçli, çok daha yeniye yönelik, daha yenilikçi bir anlayış var. Kaldı ki bi-
zim bölgemizde Akçakoca diye tabir ettiğimiz dikim alanları var. Ordu, 
Trabzon, Giresun bölgelerine göre fındık tarımının büyük çoğunluğu 
çok genç, düz alanlarda, ovalarda yapılıyor. Bu da modern tarımcılığın 
imkanlarından istifade edebilme olanağı sağlıyor. Ordu-Giresun taraf-
larına gittiğinizde çok dik yamaçlarda birçok bahçe var. Batı Karade-
niz’de dönüm başına verimliliğin çok daha yüksek olmasını sağlıyor. Bu 
da birçok çiftçinin fındık dikmesine sebep oluyor. Güney Marmara’ya 
kadar her sene yeni fındık bahçesi tesislerinin genişlediğini görüyoruz. 
Yeni pazarlar açmamız gerekiyor ama biz ürettikçe varız. Mevcut pa-
zarlarla yeni üretim alanlarındaki fındığı karşılamak zor. Ben İstanbul 
İhracatçılar Birliğinde de fındık üzerine başkanlık yapıyorum. Kara-
deniz İhracatçılar Birliği ile ortak proje gerçekleştiriyoruz. Hindistan’ı, 
hedef pazar seçtik. Yeni coğrafyalarda, yeni pazarlarda fındığı hiç ta-
nımayan büyük kitleler var. Bizim, bu kitlelere ulaşmamız gerekiyor. 

Hindistan’ın nüfusu çok, fakat baktığınızda 700 ton fındık tüketili-
yor. Çok büyük de potansiyeller barındırıyor bizim için. Bu pazarlara 
da fındığımızı tanıtacağız, orada da fındığımızı tanıtacağız ve fındık tü-
ketimimizi arttıracağız. 

Şirkete ait ekimleriniz, fındık bahçeleriniz var mı yoksa direkt dışa-
rıdan mı vereceksiniz?

Biz tamamen Türk çiftçisinden alıyoruz. 
Sakarya Ticaret Borsası üyesisiniz. Borsa ile ilgili görüşlerinizi de 

almak istiyoruz.
Sakarya Ticaret Borsası bence Türkiye’deki en başarılı borsalardan 

biri. Özellikle son senelerde yaptıkları atılımları biz beğeniyle takip edi-
yoruz. En son 27 bin tonluk lisanslı depo yatırımı yapıldı. Çok önemli bir 
atılım, Ticaret Borsası nezdinde heralde Türkiye’de sayılı bir yatırımdır. 
Bu bizi çok gururlandırdı. Yeni yönetim geldi. Onlardan beklentilerimiz 
daha da yüksek, çıta yükseldi. Çok da başarılı olacaklarına inanıyoruz. 

Borsa yöneticileri geçmiş ve şu anki dönemde lisanslı depo için ba-
yağı mücadele etmişlerdi. Şimdi başardılar. Dün Kocaali’deydik. Orada 
da bir fındık toptancısı ile röportaj yaptık. Hasan Hazar Bey’le görüş-
tük, o da “Bu bölgede lisanslı depoculuk çok az, buraya da el atmaları 
lazım.” dedi. Sizin buna yönelik bir çalışmanız var mı acaba?

Esasında biz, bunu geçmiş dönemlerde zaman zaman değerlen-
dirdik. Lisanslı depoculuk Gümrük ve Ticaret Bakanlığına bağlı. Toprak 
Mahsulleri Ofisinin çok önemle üstlendiği bir görevi var. Şimdi onlar 
varken lisanslı depoculuk, fındıkta diyelim henüz piyasa o şartlarda ti-
caret yapımına hazır değil ama belli bir noktada devlet politikası deği-
şirse illaki çok büyük ihtiyaç olacaktır. Fındık için lisanslı depo Giresun’da 

yapıldı biliyorsunuz fakat ben yeterince tanıtılmadığını düşünüyorum. 
Çok avantajları var aslında, ben açılışta oradaydım.
Evet, var ama işte bu ya yeterince aktarılmadı ya da gereken ilgi 

ve alakayı almadığını gördük açıldığından beri. Bu noktada devletin 
politikaları mühim. 

Üretim arttıkça, ihtiyaç da artacaktır. Son olarak eklemek istedik-
leriniz var mıdır? 

Balsu olarak bizim vazifemiz, ülkenin ürettiği değerleri olabilecek 
en maksimum değerde son kullanıcısına ulaştırıp en fazla değeri ülke-
mizde bırakmak. Bu konuda büyük yatırımlar yaptık. Fabrikalar olsun, 
iş yerleri olsun, insan kaynağı olsun… Bu bizim sektördeki 45. senemiz. 
Yapmaya da devam edeceğiz. Ve özellikle sürdürülebilirlik çalışma-
larında bu değerin artması için biz de üzerimize düşen ne varsa hem 
sosyal, zirai ve çevresel anlamda sahaya yansıtmaya devam edece-
ğiz. Çünkü esasında dediğim gibi fındığın patronu çiftçidir. 

Sürdürülebilirlik konusunda neler söylemek istersiniz?
2009’dan beri biz sürdürülebilirlik ile ilgili çok yoğun çalışmalar ya-

pıyoruz. 2008’de kurulan Genç Hayat Vakfı diye bir vakıfımız var bizim. 
Farklı bir vakıf bu?
Evet, aslında budur kurulma amacı ve biz bu vakıf vasıtasıyla fın-

dıktaki çocuk işçiyle alakalı birçok farklı paydaşla proje yürüttük. Şu ana 
kadar sadece fındıkta 9000’den fazla çocuğa ulaştık. Fındıkta çocuk işçi 
ile alakalı olarak hem yerel hem de farklı uluslarla birçok farklı projeler 
yürütüyoruz. Burs desteklerimiz oluyor. Türkiye’de bir hasat problemi 
var. Ülkemizdeki bu hasat bildiğiniz üzere güneydoğudan gelen gezici 
tarım işçileri ve aileleri vasıtasıyla çözülmeye çalışılıyor. Fakat orada bir 
sürü farklı sosyal problem var. İlk fındıkla başladık vakfa ama şu anda 
şeker pancarından, üzüme, pamuğa, elmaya bir sürü farklı üründe de 
farklı projeler gerçekleştiriyoruz. 

Projeler, vakıf üzerinden değil mi?
Evet, evet. Projeleri, vakıf gerçekleştiriyor. İlk başta fındıkla başla-

dık daha sonra büyüdü. Böyle bir vakfa ihtiyaç var ülkede ve bu konu 
üzerinde ihtisaslaşmış uluslararası herhangi bir kuruluşa sorarsanız 
“Türkiye’de bir numaralı vakıf.” diyecektir. Hepsi de gelip Genç Hayat 
Vakfı ile farklı iş birliklerine giriyorlar. 

Hükümetlerin de el atması gerekiyor bir şekilde.
Tabii ki. Biz bu işe ilk başladığımızda herkes çok çekindi fakat saha-

daki etkilerini görünce onlar da çok benimsedi. Bu sene Milli Eğitim Ba-
kanlığı ile ortak bir şekilde sahada hasat süresince okullardan istifade 
ederek bu projelerimizi gerçekleştireceğiz.

Bizi kabul ettiğiniz ve vakit ayırdığınız için çok teşekkür ediyoruz. 

Bir başarı hikayesini daha sizlerle paylaştık. 
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Süs Bitkiciliği Fuarı

Sapanca Kırkpınar sa-
hilinde açık hava fuar 
alanındaki etkinlikte 20 
farklı ülkeden 230 firma-

dan sektör temsilcilerinin bir araya 
gelmesi ve 4 günlük fuar süresince 35 
binin üzerinde ziyaretçinin katılması 
bekleniyor. 

Sakarya Ticaret Borsası tarafın-
dan düzenlenen kahvaltı programı 
sonrasında Sakarya Valisi Yaşar Ka-
radeniz, Büyükşehir Belediye Başka-
nı Ekrem Yüce ve protokol üyelerinin 
katılımıyla açılış töreni gerçekleştirildi. 

Programa Sakarya Valisi Yaşar 
Karadeniz, AK Parti Sakarya Mil-
letvekili Ali İnci, Büyükşehir Belediye 
Başkanı Ekrem Yüce, Sapanca Belediye Başkanı Özcan Özen, 
SUBÜ Rektörü Prof. Dr. Mehmet Sarıbıyık, SATSO Yönetim Ku-
rulu Başkanı Akgün Altuğ, Sakarya Ticaret Borsası Başkanı Mus-
tafa Genç, AK Parti İl Başkanı Yunus Tever, MHP İl Başkanı Oğuz 
Alkaş, İYİ Parti İl Başkanı Serdip Dokumacı, Süs Bitkileri Üreticileri 
Alt Birliği Başkanı Savaş Akcan, TMMOB Peyzaj Mimarlar Odası 
Başkanı Yasin Otuzoğlu,  ilçe belediye başkanları, STK il temsilcileri 
ve davetliler katıldı.

Açılış töreninde konuşmalarını gerçekleştiren fuar koordina-
törü Remzi Adıyaman, Sapanca Belediye Başkanı Özcan Özen, 
TMMOB Peyzaj Mimarları Odası Başkanı Yasin Otuzoğlu, Büyük-
şehir Belediye Başkanı Ekrem Yüce, Sakarya Valisi Yaşar Kara-
deniz, Sakarya Ticaret ve Sanayi Odası Başkanı A. Akgün Altuğ; 

fuarın ülke ekonomisine, sektöre, turizme 
ve şehrimize hayırlı olmasını dilediler. Fu-
arın sektörde akla ilk gelen etkinliklerden 
biri olduğuna, bunun yanında Sakarya’da 
birlik ve beraberliğe güzel bir örnek oluş-
turduğuna vurgu yaptı ve tüm ziyaretçilere 
teşekkür ederek katılımcıları selamladılar. 

Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kuru-
lu Başkanı Mustafa Genç ise açılış törenin-
de yaptığı konuşmada şunları dile getirdi: 
“PSB Anatolia 2023 Uluslararası Peyzaj, 
Süs Bitkileri, Bahçe Sanatları ve Ekipman-
ları Fuarı sektörümüze ve ülkemize hayırlı 
olsun. Dünyada, ülkemiz ve ilimizde önem 
arz eden ve gelişim gösteren bu sektö-
re Sakarya Ticaret Borsası olarak önem 

vermekteyiz. Bu sebeple 2017 yılında Ticaret 
Bakanlığı, Tarım ve Orman Bakanlığı, TOBB nezdinde yaptığımız 
girişimler ile Türkiye’de 113 borsa arasında sadece Sakarya Ticaret 
Borsası kotasyonuna süs bitkisi ve ağaç toptan ticareti alınmıştır. 
Buna ilaveten Sapanca Yanık’ta yer alan Tarım ve Orman Bakan-
lığına bağlı alanda canlı mezat yapılması hususunda çalışmaları-
mız devam etmektedir. 

Tüm katılımcılarımızın bereketli bir fuar geçirmesini diler, şah-
sım ve Sakarya Ticaret Borsası camiası adına hepinize teşekkür 
eder, sevgi ve saygılar sunarım.”

Açılış töreni ve kurdele kesiminin ardından protokol temsilcile-
ri, fuar alanındaki stantları gezerek ürünler ve çalışmalar hakkın-
da bilgi aldılar. 

PSB Anatolia 2023 Uluslararası Peyzaj, Süs Bitkileri, Bahçe Sanatları ve
Ekipmanları Fuarı; dünyada 6’ncı kez ziyaretçilerine kapılarını açtı. 
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TARIMSAL ÜRETİMDE ENDÜSTRİYEL Mİ 
ORGANİK TARIM MI SÜRDÜRÜLEBİLİR

Tarım, insanların temel ihti-
yaçlarından biri olan gıdayı sağ-
lama konusunda en önemli rolü 
oynar. Ancak, tarımın nasıl yapılma-
sı gerektiği konusunda iki ana görüş 
vardır: organik ve endüstriyel. Bu iki tarım 
biçimi, karlılık ve sürdürülebilirlik bakımından 
çok farklılık gösterir.

Sürdürülebilir tarım, uzun dönemde doğal kaynakların 
korunmasının yanı sıra çevreye zarar vermeyen tarımsal 
teknolojilerin kullanıldığı bir tarımsal yapının oluşturulma-
sıdır. Türkiye’de, tarım tamamen endüstriyel karakter ka-
zanmamakla birlikte dünyanın gelişmiş ülkelerinde olduğu 
gibi, bir yandan sentetik üretim girdileri denetimsizce kulla-
nılmamakta, diğer yandan da günümüzde olumsuz işleme 
teknik ve teknolojilerin oluşturdukları sonuçları düşünme-
den oldukça yoğun bir tarımsal üretim yapılmaktadır.

Bu iki üretim modelinde artan dünya nüfusunu besleye-
cek modelin üretimin doğanında korunarak gelecek nesille-
re sürdürülebilir tarımın bırakılması önemlidir.  Organik ve 
endüstriyel tarımın tanımları, yöntemleri şunlardır.

Organik tarım, doğal döngülerin ve canlı organizmala-
rın sağlıklı bir şekilde çalıştığı bir tarım sistemidir. Bu sistem-
de, kimyasal gübreler veya pestisitler kullanılmaz. Bunun 
yerine, toprağın doğal verimliliğini artırmak için kompost 
ve yeşil gübreler kullanılır.

Organik tarım ilkeleri, insan sağlığını koruma, çevre 
sağlığını destekleme ve hayvan refahını geliştirme üzerine 
kuruludur. Bu ilkeler doğrultusunda üretilen organik ürün-
ler, genellikle daha yüksek besin değerine sahip olup, gene-
tiği değiştirilmiş organizmalar (GDO) içermez.

Endüstriyel tarım, büyük ölçekte tarım ürünleri üretmek 
için yoğun bir şekilde teknoloji ve kimyasallar kullanan bir 
tarım biçimidir. Bu sistemde, verimlilik ve karlılık ön planda-
dır.

Endüstriyel tarımın uygulama ilkeleri, genellikle büyük 
ölçekli mono-kültürler ve yoğun hayvancılık üzerine kurulu-
dur. Bu yöntem, dünya genelindeki gıda talebini karşılamak 
için kullanılır ancak çevresel etkisi tartışmalıdır.

Organik tarım, sürdürülebilirlik açısından oldukça olumlu bir 
yöntemdir. Çünkü organik tarım, toprağı kimyasallardan arın-

dırır ve ekosistemlerin doğal döngülerini destekler.
Organik tarımın karlılık boyutu ise tartışmalıdır. Organik 

ürünler genellikle daha pahalıdır çünkü üretim maliyetle-
ri daha yüksektir. Ancak, tüketicilerin organik ürünlere 
olan talebi arttıkça, bu durum değişebilir.

Endüstriyel tarım, karlılık açısından oldukça etkilidir. 
Ancak, bu sistem çevresel sürdürülebilirlik açısından cid-

di sorunlar yaratmaktadır. Toprak erozyonu, su kirliliği ve 
biyoçeşitlilik kaybı, endüstriyel tarımın çevresel etkilerin-

den sadece birkaçıdır.
Her iki tarım biçimi de güçlü ve zayıf yönleriyle karşılaş-

tırıldığında, karar vermek zordur. Organik tarım çevresel sür-
dürülebilirlik sağlar ancak karlılık konusunda endüstriyel ta-
rımdan daha düşük seviyededir. Endüstriyel tarım ise yüksek 
karlılık sağlar ancak çevresel açıdan sorunludur.

Hangi yöntemin daha sürdürülebilir olduğu konusunda bir 
sonuca varmak kolay değildir. Ancak, gelecek nesillerin ihti-
yaçlarını karşılamak için hem çevresel sürdürülebilirliği hem de 
ekonomik karlılığı dikkate almalıyız.

Sonuç olarak, organik ve endüstriyel tarımın her ikisi de 
avantajları ve dezavantajlarıyla birlikte gelir. Sürdürülebilir bir 
gelecek için, her iki tarım biçiminin de en iyi yönlerini birleştirme 
yoluna gitmemiz gerekiyor. Bu hem organik hem de endüstri-
yel tarımın uygulamalarını içerebilecek karma bir yaklaşım ola-
bilir.

Gelecekte, teknoloji ve bilimsel araştırmaların hem çevresel 
sürdürülebilirliği hem de ekonomik karlılığı dikkate alan daha 
sürdürülebilir tarım yöntemlerine yol açacağına inanıyorum. 
Sonuç olarak, hangi tarım biçiminin en sürdürülebilir olduğu so-
rusuna yanıt vermek yerine, sürdürülebilir bir gelecek için en iyi 
tarım uygulamalarını nasıl birleştireceğimizi düşünmeliyiz.

Sürdürülebilir bir 
gelecek için,

her iki tarım biçiminin 
de en iyi yönlerini 
birleştirme yoluna 

gitmemiz gerekiyor

““Hasan Tahsin Ateş
Ziraat Mühendisi
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Hayvancılık, ekonomiye ve beslenme ihtiyaçlarına önemli katkılar sağlayan bir sektör-
dür ancak sektörün sürdürülebilirliği ve planlı üretimi; çevresel, ekonomik ve sosyal dengeyi 
korumak adına büyük öneme sahiptir. Bu nedenle sektör paydaşlarının konunun önemini 

anlaması ve öngörü oluşturması gerekmektedir. Sürdürülebilir hayvancılık hem günümüz-
deki hem de gelecek nesillerin hayvancılık kaynaklarından adil bir şekilde yararlanabilme-

si için hayvanların sağlıklı ve refah içinde yetiştirilmesini hedefler. Bu yaklaşım, çevresel 
etkileri minimize ederken aynı zamanda ekonomik verimliliği artırmayı amaçlar.

Sektöre olan etkileri açısından bakıldığında sürdürülebilir 
hayvancılık uygulamaları, doğal kaynakların korunmasına 
yardımcı olurken aynı zamanda hayvanların sağlığına da 
olumlu katkılarda bulunmaktadır. Örneğin doğru beslenme 
programları ve hayvan refahını ön planda tutan uygulama-
lar, hayvan sağlığını korumanın yanında verimliliği de artırır.

Sürdürülebilir hayvancılık uygulamalarının temelini “Has-
talıklardan Korunma ve Koruyucu Hekimlik, Hayvan Refahı 
ve Stres Yönetimi ile Hayvan Besleme Stratejilerinin Gelişti-
rilmesi” oluşturmaktadır.

Koruyucu hekimlik, hayvanların hastalıklara yakalanma-
sını önlemek için bir dizi uygulama ve yön-
tem içerir. Bunlar; aşılama programları, 
düzenli parazit kontrolü, sağlıklı beslenme 
ve stresin azaltılması gibi eylemleri içerir. 
Koruyucu hekimlik, genellikle hayvanla-
rın hastalıklara yakalanmasını önlemek 
için en iyi yol olduğundan sürdürülebilir 
hayvancılığın önemli bir parçasıdır. Unut-
mayın; korumak, tedavi etmekten daha 
kolay ve daha ucuzdur. 

Hayvan refahı, hayvanların fiziksel 
ve duygusal ihtiyaçlarının karşılandığı bir 
durumu ifade eder. Hayvanların uygun 
bir şekilde beslenmesini, iyi bir yaşam ala-
nına sahip olmasını ve stresli durumların 
önlenmesini içerir. Stres yönetimi, hayvanların daha sağlıklı 
ve üretken olmalarını sağlar. Stresi azaltmak için çeşitli tek-
nikler vardır: Hayvanların doğal davranışlarını sergilemeleri-
ne izin vermek, iyi bir barınma sağlamak ve doğru beslenme 
programları uygulamak gibi.

Hayvanların doğru bir şekilde beslenmesi, onların sağ-
lıklı ve üretken olmalarını sağlar. Sürdürülebilir hayvancılıkta 
beslenme stratejileri; genellikle hayvanların türüne, yaşına 
sağlık durumuna ve bulunduğu metabolik döneme göre 
belirlenir. Bu stratejiler, genellikle hayvanların doğal diyetle-
rine en yakın olan yemleri içerdiği gibi aynı zamanda birim 
hayvandan yapılan üretim yönüne göre maksimum verimi 
alacak şekilde beslenmesi ve çoğunlukla hayvanların genel 
sağlığını olumsuz yönde etkilemeyecek şekilde geliştirilir.

Planlı üretim, hayvancılık sektöründe üretimin belirli bir 
plan ve program dahilinde gerçekleştirilmesi anlamına gelir. 
Bu yaklaşım hem maliyetleri optimize eder hem de verimlilik 
ve kaliteyi artırır.

Planlı üretimin en büyük avantajlarından biri, kaynakların 
daha etkin kullanılabilmesidir. Yem ve su kaynaklarının planlı 
bir şekilde yönetilmesi, israfların önüne geçerken hayvanla-
rın ihtiyaçlarını da karşılar. Ayrıca planlı üretim uygulamaları 
sayesinde hastalıkların önlenmesi ve hayvan refahının artırıl-
ması da mümkün hale gelmektedir.

Planlı üretim için kayıt sistemleri şarttır. Kullanılan ham 

madde miktarından üretilen ürünün miktarı ve bunların kayıt 
altına alınmasına kadar planlamanın hedefi için kilit rol oyna-
maktadır. Planlı üretim için kayıt sistemleri, üretim sürecine 
ilişkin önemli bilgilerin sistematik olarak toplanması ve sak-
lanmasını içerir. Kullanılan ham madde miktarı, türü ve teda-
rikçi bilgileri gibi detaylar bu tür bir kayıt sisteminin önemli bir 
parçasıdır. Bu bilgiler, maliyet hesaplamaları ve tedarik zinci-
ri yönetimi için kritik öneme sahiptir. Üretilen ürünün miktarı, 
üretim tarihleri ve üretimde kullanılan ekipman gibi bilgiler 
de kaydedilir. Bu bilgiler, üretim verimliliğinin değerlendiril-

mesi ve üretim süreçlerinin iyileştirilmesi 
için kullanılır. Bu kayıtlar, planlı üretim 
sürecinin etkin bir şekilde yönetilmesine 
ve sürekli iyileştirilmesine yardımcı olur. 
Ayrıca yine kayıt sistemleri ile üretim 
süreci dahilinde yaşanan sorunlar ve bu 
sorunların en ekonomik çözüm yollarının 
da kayıt altına alınması, gerek yaşanan 
sorunların çözümleri konusunda işlet-
melerin hız kazanması gerek önlemler 
alarak yaşanan sorunların azaltılması 
noktasında önem arz etmektedir.

Öngörü, gelecekteki olası durumları 
önceden tahmin etme ve bu tahminlere 
göre stratejiler geliştirme yeteneği ola-

rak tanımlanabilir. Hayvancılık sektöründe öngörü oluştur-
ma hem riskleri minimize etmek hem de fırsatları yakalamak 
adına büyük önem taşır.

Öngörü oluşturma süreci; genellikle pazar araştırmaları, 
teknolojik trendlerin incelenmesi ve sektörel gelişmelerin ta-
kip edilmesi gibi stratejileri içerir. Bu süreç, sektörün karlılığı 
üzerinde büyük bir etkiye sahip olabilir. Örneğin gelecekteki 
talep trendlerini önceden tahmin edebilmek, üretim planları-
nın daha etkin bir şekilde yapılabilmesine olanak sağlar.

Gelecekte hayvancılık sektöründe sürdürülebilirlik ve 
planlama kavramları, daha da önemli hale gelecek gibi görü-
nüyor. Teknolojik gelişmeler, sektörün hem verimlilik hem de 
sürdürülebilirlik açısından daha da ilerlemesini sağlayacak.

Sektör paydaşlarının bu süreçte önemli rolleri olacak. 
Özellikle sürdürülebilir ve planlı üretim uygulamalarına yatı-
rım yapmak ve öngörülerini bu yönde şekillendirmek, sektö-
rün gelecekteki başarısı için kilit bir öneme sahip olacak.

Sürdürülebilir hayvancılık ve planlı üretim için öngörü 
oluşturma, sektörün hem bugünkü hem de gelecekteki ba-
şarısı için büyük önem taşıyor. Sektör paydaşlarının bu konu-
da daha aktif roller alması ve gelecekteki trendleri önceden 
tahmin edebilme yeteneğini geliştirmesi gerekiyor. Bu çerçe-
vede, tüm sektör paydaşlarına bu sürece katkıda bulunmala-
rı ve sektörün sürdürülebilirliği için gerekli adımları atmaları 
çağrısında bulunuyoruz. 

Erkan ERDEM
Veteriner Hekim

Sürdürülebilir Hayvancılık ve
Planlı Üretim İçin Öngörü Oluşturma

“ “Hayvancılık 
sektöründe öngörü 

oluşturma hem riskleri 
minimize etmek 

hem de fırsatları 
yakalamak adına 
büyük önem taşır
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Rusya Ziyareti

Valimizden İade-i Ziyaret

Sakarya Ticaret Borsası (STB) Yönetim Kurulu Başka-
nı Mustafa Genç, Sakarya Ticaret ve Sanayi Odası (SAT-
SO) öncülüğünde Sakarya Mesleki Tabanlı Sivil Toplum 
Kuruluşları başkanı ve temsilcileri ile birlikte Rusya Fede-
rasyonu’na ekonomik iş birliği ziyareti gerçekleştirdi.

Sakarya heyeti; STB Yönetim Kurulu Başkanı Musta-
fa Genç, SATSO Yönetim Kurulu Başkanı A. Akgün Altuğ 
ve Yönetim Kurulu Üyesi Suat Akın, MÜSİAD Sakarya 
Şube Başkanı İsmail Filizfidanoğlu, SakaryaGİAD Başka-
nı Zafer Bekdemir, ASKON Sakarya Şube Başkanı Engin 

Tumbaz, ETD Sakarya Şube Başkanı Şamil Dedeoğlu, 
SASİAD Başkanı Ali Tamer Birlik ve Yönetim Kurulu Üyesi 
Ümit Karayaka, SAMİB Başkanı Turgay Çelik ve Sakarya 
iş insanlarından oluştu. 

Heyet, öncelikle Türkiye Cumhuriyeti Moskova Bü-
yükelçisi Mehmet Samsar’ı ziyaret etti. Ardından Lipetsk 
Bölgesi Ticaret ve Sanayi Odasını ve Rusya Federasyonu 
Ticaret ve Sanayi Odasını ziyaret ederek görüşmeler ger-
çekleştirdi. Görüşmeler neticesinde ikili iş birliği anlaşma-
ları imzalandı. 

Geçtiğimiz günlerde Sakarya Ticaret Borsası (STB) 
Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Genç ve Yönetim Kurulu 
Üyeleri, Cumhurbaşkanlığı kararnamesi ile Sakarya Vali-
liği’ne atanmış olan Vali Yaşar Karadeniz’e hayırlı olsun zi-
yaretinde bulunmuşlardı.  Ardından Vali Yaşar Karadeniz, 
iade-i ziyarette bulunarak STB yetkilileriyle bir araya geldi.

Ziyaret sırasında, Sayın Vali Yaşar Karadeniz’e STB’nin 
faaliyetleri, iştirakleri ve vizyon projeleri hakkında bilgi veril-

di. STB Başkanı Mustafa genç ziyaretten duyduğu memnu-
niyeti dile getirerek Sakarya’nın ekonomik büyümesine kat-
kı sağlamak amacıyla Sakarya Valiliği ile işbirliği yapmaya 
hazır olduklarını ifade etti.

Ayrıca, Vali Yaşar Karadeniz, geçtiğimiz hafta halası 
Havva Çapkın’ı kaybeden STB Yönetim Kurulu Başkanı 
Mustafa Genç’e taziyelerini iletti.
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Başkan Genç, yönetmelikte gerçekleşen değişikle tarımsal faa-
liyet yapılan ancak mülkiyet ve mirasçılık sorunu nedeniyle destek-
lerden faydalanamayan üreticilerin de tarımsal desteklerden yara-
lanabileceğini belirterek “Çiftçi Kayıt Sistemi (ÇKS) yönetmeliğinde 
gidilen değişikle ÇKS’ye kayıt olamayan ama tarımsal üretim ya-
pılan alanların kayıt altına alınması amaçlanmıştır. Tarımsal üretim 
faaliyeti yapılan ancak mülkiyet ve mirasçılık sorunu nedeniyle kayıt 
yapılamayan alanlar ‘Taahhütname Belgesi’ ile kayıt altına alınabi-
lecektir. Bu sayede mülkiyet ve mirasçılık sorunları sebebiyle des-
teklerden faydalanamayan üreticilerimiz de tarımsal desteklerden 
yararlanabilecektir. Çiftçilerimize hayırlı olsun.” dedi.

Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Genç, 18 Kasım Cumartesi günü Resmi Gazete’de yayımlanarak 
yürürlüğe giren Çiftçi Kayıt Sistemi Yönetmeliğinde Değişiklik Yapılmasına Dair Yönetmelik ile ilgili açıklamada bulundu. 

“ Önemli bir adım atıldı ”
Gerçekleşen düzenlemenin üreticilerimizin mağduriye-

tini ortadan kaldıracağını belirten Genç “Üreticilerimizin bu 
düzenleme ile mağduriyetleri ortadan kalkacaktır. Tarımsal 
üretimin desteklenmesi adına çok önemli bir adım atıldığının 
altını çizmek isterim. Pek çok üreticimiz mülkiyet ve mirasçılık 
sorunları nedeniyle yaptıkları veya yapmak istedikleri tarım-
sal faaliyetlerinde ÇKS desteklerinden faydalanamıyorlardı. 
Değişikle üreticilerimizin tarımsal desteklemelerden mak-
simum derecede yararlanabilmeleri için 1 Eylül’de başlayan 

2023-2024 üretim yılı ÇKS başvurularını, 2 Ocak 2024 tarihine 
kadar gerçekleştirebilirler. Üretime katkı sağlayacak bu deği-
şiklik için emeği geçen, katkı sunan herkese teşekkür ederim. ” 
ifadelerine yer verdi. 

Çiftçi Kayıt Sistemi’ne kayıtlar yapılırken hisseye isabet 
eden alanların bölünerek kiraya verilmesi durumunda “Top-
rak Koruma ve Arazi Kullanım Kanunu” hükümlerinde yer 
alan asgari tarımsal büyüklük şartı, hazineden kiralanan alan-
larda aranmayacak.

“ Çiftçilerimize hayırlı olsun ”

ÇKS Düzenlemesi Basın Açıklaması
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İletişim ve Protokol Kuralları Eğitimi

Ulusal Fındık Konseyi
Yönetim Kurulu Toplantısı

Sakarya Ticaret Borsasında “İletişim ve Protokol Kuralları Eğitimi” gerçekleştirildi. 
Sakarya Ticaret Borsası konferans salonunda Adnan Erbaş’ın katılımı ile “İletişim 

ve Protokol Kuralları Eğitimi” gerçekleştirildi. Eğitime Meclis Başkanı Bekir Uztürk, 
Yönetim Kurulu Başkanı Mustafa Genç, meclis ve komite üyeleri ile birlikte Borsa ve 
iştirak personeli katılım sağladı.

Eğitimin sonunda değerlendirmede bulunan Sakarya Ticaret Borsası Yönetim 
Kurulu Başkanı Mustafa Genç “Eğitim, yaşımız kaç olursa olsun her daim insan için ge-
rekli oluyor. Öğrendiğimiz her bilgi, bizlere katkı sağlayarak kendimizi yetiştirmemize 
fayda sağlıyor. Gerçekleştirdiğimiz eğitimimiz de bizler için oldukça verimli ve keyifli 
oldu. Öncelikle eğitmenimiz Adnan Erbaş’a ve eğitime katılım sağlayarak emek veren 
Meclis Başkanı’m Bekir Uztürk, meclis ve komite üyelerimize ayrıca Borsa ve iştirak 
personelimize katkılarından dolayı teşekkür ederim.” ifadelerine yer verdi. 

Sakarya Ticaret Borsası (STB) Yönetim Kurulu Başkanı 
Mustafa Genç, “Ulusal Fındık Konseyi (UFK) Toplantısı”na 
katıldı. 

Ulusal Fındık Konseyi Yönetim Kurulu Toplantısı, Yöne-
tim Kurulu Başkanı Hamza Bölük başkanlığında Ordu’da 
gerçekleşti. Gerçekleşen toplantıya STB Yönetim Kurulu 
Başkanı Mustafa Genç, UFK Yönetim Kurulu Üyesi olarak 
katılım sağladı. 

Fındık sektörüne yönelik değerlendirme ve bilgi alışveri-
şinde bulunduklarını belirten Mustafa Genç “Fındık, ülke eko-
nomisine yüksek oranda katma değer sağlayan önemli bir 
ürünümüz. Bu bağlamda UFK Yönetim Kurulu Toplantımızı 
gerçekleştirdik. Fındıkta verim ve kaliteyi arttırmak, dış piya-
salara daha çok satmak için kısa, orta ve uzun vadeli plan ve 
projelerimizi gözden geçirdik. Toplantının sektörümüze ve 
ülkemize hayırlı olmasını dilerim.” ifadelerine yer verdi. 
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“Devletimizin Bir An Önce Tarım ve Hayvancılık
Envanterlerini  Çıkarması Gerekiyor”
Merhaba, Sakarya Ticaret Bor-
sası Dergisi Okuyucuları… Yeni 
röportajımızda Ticaret Borsa-
sının yeni üyeleri ile birlikteyiz. 
Ferizli Sanayi Sitesi’nde Doğan 

Cenker ile birlikteyiz. Kendisi 
ile 2016 yılında bir röportajımız 

olmuştu. O sohbetimizde, bu 
sitede hiç fabrika yoktu. Yalnız-
ca Doğan Bey’in yatırımı vardı. 
Bugün hem bölgedeki gelişme-

leri ve değişimleri konuşmak 
hem de kendileri ile ilgi yeni 

bilgiler almak için buradayız. 

Merhabalar Doğan Bey, öncelikle bilmeyen okuyucularımız için 
kendinizi tanıtabilir misiniz?

Merhaba, ben 1948 yılı Adapazarı doğumluyum. Ailem, çok se-
neler önce dedem vasıtası ile Dağıstan’dan buraya gelmiş. Önce 
Akyazı’ya yerleşmişler. Bahsettiğim tarihler, 1880 yılları. Daha sonra 
dedem, anneannem ile evlenmiş. Anneannem de Sakarya’ya göç 
ederek gelen Trabzonludur. Babam emekli albay, İstiklal Madalyası 
olan bir savaş kahramanıydı. Aynı zamanda benim de kahrama-
nımdı. Burada dedem, ipek fabrikası kurdu. Kurulan ilk ipek fabri-
kalarından biriydi. Kendisinin ismi ‘Hafız Nasrullah’ olarak geçerdi. 
Daha sonra dayılarımla beraber 1970’li yıllarda tel, kafes işi ile ilgili 
birtakım sanayi kuruluşlarına katıldık. Daha sonra ben İstanbul’da 
Şişli Siyasal Bilimler Yüksekokulu’nu bitirdim. Ardından Sakarya’ya 
döndüm. 3-4 sene Zirai Donatım Kurumunda çalıştım. 1978 yılında 
da üç tane sanayi alanına çok hızlı başlayan, müthiş bir mühendis 
olan yakın zamanda kaybettiğimiz Taylan Önuçak, Gün İnşaatın 
sahipleri olan Nihat Gün, ATAMAK Makinenin sahipleri olan Allah 
rahmet eylesin değerli ağabeyim Adnan Büyükarslan ile dörtlü 
ortaklıkla KİMMAK adında bir firma kurduk. Ben bahsettiğim arka-
daşlarımdan sonra Zirai Donatım Kurumundan ayrılarak aralarına 
katıldım. Sakarya’nın medarıiftiharı bir kuruluştu. 1980’li yıllarda Tür-
kiye’nin dört bir yanına sanayi kuruluşlarını anahtar teslimi yaptık. 
Alarko’dan sonra gelen ikinci kuruluştuk ve holdingleşme yolun-
daydık. İnşaat firmamızı da kurmuştuk. Türkiye’de yaptığımız her 
türlü makinenin teşrif belgesini almıştık. O yıllarda Turgut Özal’ın ve 
Ekrem Pakdemir’in devlet planlama teşkilatında sanayicilere yöne-
lik teşvikleri vardı. Bu teşviklerden yararlanarak devam ediyorduk. 
Akyazı’da şu anda GSF olarak bildiğimiz nişasta ve glikoz fabrikasını 
o zaman biz, 1983 yılında inşa etmiştik anahtar teslim olarak. Açılışını 
Kenan Evren ve dönemin valisi gerçekleştirmişti. Her zaman anlattı-
ğım bir anı vardır. Çok güzel bir fabrikaydı. Sabahtan akşama kadar 
orada festivaller, gösteriler yapıldı. Açılış yapıldıktan sonra toplan-
tıya geçildi. Evren Paşa, Vali Kozakçıoğlu’na şöyle seslendi: ‘‘Hayri, 
Hayri! Bak bu fabrika çok ortaklı bir fabrika. Bu fabrika 2-3 sene ça-
lışır veya çalışır gibi gözükür. Daha sonra çalışmaz, iflas eder. Çünkü 
Türkiye’deki bu çok ortaklı ne kadar kuruluş varsa hiçbiri muvaffak 
olamadı. Demezler ki bu başarısızlıkta çalışanların payı var. Evren 
Paşa’nın açtığı fabrika iflas etti derler. Onun için devamlı hesabını 
kitabını kontrol edeceksin. Eğer böyle bir şeyle karşıma gelirsen iki 
elim yakandadır!’’ dedi. Hakikatten fabrika üç sene sonra kapanma 
noktasına geldi. %95’ini devlet desteklemiş de olsa her yere borç-
lanmıştı. O zaman ben Ticaret ve Sanayi Odasında başkanvekilliği 
görevindeydim. Orada yaklaşık 8 sene görev yaptım.  Allah rahmet 
eylesin Vali Kozakçıoğlu da beni çağırdı. ‘‘Bak Doğan, görüyorsun. 
Evren Paşa söyledi. Senin yanında da söyledi. Bunu bir şekilde çalış-
tıracaksınız.’’ dedi. Emir, demiri keser. Biz de Taylan Bey ile baş başa 
verdik. O arada da Adana’da Sunar Nişasta Fabrikasını kurmuştuk. 
Bütün sanayi sektörlerinin neredeyse çok stratejik bir ham madde-

sidir. ‘Yapar mıyız? Yaparız.” dedik. 1987 yılında biz, tarımsal bir ku-
ruluş olan mısırdan nişasta üreten bir fabrikayı aldık ve 2000 yılına 
kadar bir mukavele yaptık ve orada çalışmaya başladık. Nişsan ismi 
de oradan geliyor, o zaman kurduk. Çok güzel çalışmalar başardık. 
O dönem Türkiye’de 3-4 tane firma vardı, biri de bizdik. 1994 yılında 
Cargill Firması geldi. Büyük bir tonaj ile işin içine girdi. Çok büyük bir 
rekabet vardı aramızda. Buranın kendilerine devredilmesini istediler 
ve bizde onlara devrettik. Dediğimiz gibi kökten bize ait olmayan bir 
kuruluştu. Bizim Nişsan faaliyetlerimizi de o zamanlar biliyorsunuz, 
Sakarya’da mısırın 4/1’ini üretiyordu. 2 milyon ton bir üretim vardı ve 
500 bin tonu buradan çıkıyordu. 

Nereden nereye değil mi?
Evet.  Sakarya’nın mısırı rutubetli olur. Onun kurutulması ve yem, 

nişasta ya da glikoz sektörüne uygun şartlarda verilmesi lazım. Bu 
nedenle ilk önce Dağdibi’ndeki tesisi yaptık. Mısır kurutma silosunu 
ilk defa Amerika’dan getirdik. Türkiye’de ilktir. 94 yılında da Toprak 
Mahsulleri Ofisi gibi silolar kurarak mısırı, sanayi sektörüne vermeyi 
amaç edinerek faaliyete geçtik. Deprem oldu, bizim ortaklıklarımız 
depremden sonra kendi işine döndü. Biz, 2014 yılında Ferizli Organi-
ze Sanayi Bölgesi’ni yani burayı aldık ve siz de biliyorsunuz. Hayalle-
rimiz var, burada henüz hepsini gerçekleştiremedik. Mısır kurutma 
ve diğer tarım ürünleri ile ilgili yanımızda bir tesisimiz var ama asıl 
amacımız doğrultusunda kurduğumuz çelik yapı ve kapalı binamızı 
fındığa ayırdık. Burada fındığın çeşitli kademelerindeki üretimini ve 
nihai mamullerini yani kavrulmuş fındık, paketlenmiş fındık, çikola-
ta, draje falan gibi ürünleri; bu hayali gerçekleştirmek için yaptık. 4 
kızım var. İkisi tıp doktoru, bir tanesi Antalya Üniversitesinde doçent 
doktor. Çağrı Hanım da benim en küçük kızım, kimya mühendisidir 
kendisi. İsveç’te doktorasını yaptı geldi. Şimdi ona devredeceğiz. 

Bu yıl mı geldi kendisi?
Yok, beş senedir beraberiz ama çabuk olmuyor bu işler.
Adapte süresi var mı?
Tabii, adapte süresi var. İnşallah ona devretmek üzereyim. 
Emekliye ayrılmıyorsunuz değil mi?
Hayır ama ben onun danışmanı gibi olacağım. 1968’den beri sa-

nayinin içindeyim. 
Zorlu bir süreç.
Evet. 55 sene olmuş. Artık yeter diyorum yani. Benim sektörüm 

de benden bıktı. Abi, yine karşımıza çıkıyorsun, diyorlar. Çiftçiyi seviyo-
rum ve çiftçinin ürettiği ürünün de değerlendirilmesini istiyorum. Sek-
tör olarak da Borsa’mız gerçekten çok değerli çalışmalar yapıyor. Hep 
takip ediyorum. Cahit vardı, Allah rahmet eylesin, çok iyiydi. Sonra 
Cevdet geldi, çok severim. Daha sonra Dursun geldi. Şimdide Mustafa 
var. Mustafa’nın babası benim çok değer verdiğim bir arkadaşım. Hü-
seyin Genç, kendisi bu tohumu yeşertti. Mustafa gibi, Nevzat gibi bu işi 
layıkıyla yapan bu iki arkadaşa devretti. Şimdi soruyorum “Babanız 
ne yapıyor?” diye. Babamız köyde dolaşıyor, diyor. Ben de diyorum, 
bende köyde dolaşmak istiyorum. İnşallah yapacağız, inanıyorum.

Nişsan  Yönetim Kurulu Başkanı Doğan Cenker:
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Ama iyi bir yardımcınız var şu anda.
Çok. Evet, her şeyiyle güvendeyim.
Hem alaylı hem de mektepli olacak bu sefer.
Evet, aynen. İnşallah başarılı olacağını düşünüyorum. 
Fabrikada şu an da kaç personeliniz var? 
Yaklaşık 30’a yakın personelimiz var. Her iki taraf için de söylüyo-

rum çünkü Dağdibi devam ediyor. İnşallah önümüzdeki sene fındıkla 
ilgili çalışmaları sanayiye ikmal edebilirsek daha çok istihdama yönele-
ceğiz ve o konuda da hizmet etmeye çalışacağız Sakarya’mıza. 

Evet, 2016 yılında yaptığımız röportajda fındığı işleyip çikolata ürü-
nüne dönüştürmeyi hedeflediğinizi söylemiştiniz. Bu hedefinizde süreç 
nasıl ilerledi?

Vallahi iki sene içerisinde olursa olur, kızım Çağrı Hanım’a buradan 
ultimatom veriyorum. İki sene içinde olmazsa tekrar çizmelerimi giyer, 
görevin başına gelirim diyorum Evren Paşa gibi. 

Fabrikanız kaç metrekare alanda kurulu?
Bu fabrikamız 10.000 m² alanda kurulu. Dağdibi bölgesindeki ise 

4.000 m² civarında. Burada kapalı alan olarak 5.000 m² kapalı alan, ay-
rıca 2.500 m² civarında da yine kapalı olarak mısır bölümü var. Günlük 
yaklaşık 1250 ton mısır kurutma ve yaklaşık 4000 ton mısır depolama 
kapasitemiz var. Dağdibi’ndeki fabrikamızda ise yaklaşık 1000 ton mısır 
kurutma ve yaklaşık 3000 ton mısır depolama kapasitemiz var. Potan-
siyelimiz iyi. Çiftçiler, bize itimat ederek gözü kapalı olarak ürününü ge-
tirmektedir.

Bir anlamda bu sektörün ombudsmanı gibi oldunuz diyebilir miyiz?
Estağfurullah, o iddialı bir ifade olur. O kadar iddialı konuşmak iste-

mem ama onların ağabeyiyim diyebilirim.
Doğan Bey, sektörle ilgili sorunları ve sektöre dair beklentilerinizi 

kısaca özetleyebilir misiniz?
Ülkemizde tahıl üretimi bundan seneler önce kendi kendine yeten 

seviyede iken bugün mutlaka ithalata dayalı, dışardan ürün getirme 
durumuna düştük. Çiftçilerimiz tarlalarını boş bırakıyorlar. Bu konuda 
devletimizin acilen bir önlem alması lazım. Buradan sesimiz yetkililere 
giderse eğer, devletimizin tarım envanterini çıkartması, ürün bazında 
mutlaka çok daha büyük destekler vermesi, çiftçilerin her türlü tohum, 
gübre ve bilhassa mazot giderlerini desteklemesi gerekiyor. Çiftçimizin 
bu yüklerin altından kalkması olanaksız. Bu şekilde ülkemiz yeniden 
kendi kendine yeter hale gelecektir. Bugün ülkemizde 20 milyon ton 
buğday çıkarılıyor. Bu 28 milyon, 30 milyon tona çıkabilir. Mısır yaklaşık 
6 milyon tona çıktı. Evet, 15-20 senede büyük atılım ama yetmiyor, Türki-
ye’ye yetmiyor. Özellikle devlet büyüklerinden rica ediyorum; bir tarım 
envanteri yaparak, çiftçilerimize büyük miktarda teşvik vererek bu ül-
keyi kendi kendine yetecek seviyeye getirmeleri gerekiyor. Şöyle düşü-
nün, döviz neden yükseliyor? Basit mantıkla dışarıya para verdiğimiz 
için ülkede döviz kalmıyor. Arz talep dengesi her şeyde olduğu gibi... Mı-
sır, buğday, arpa; bunlar dışardan geliyor. Dışarı gidecek parayı çiftçiye 
yönlendirmeliyiz. Çiftçi tarlasını neden boş bırakıyor? Çünkü üründen 
elde ettiği hasılat, maliyetini bile karşılamıyor. Aynı problemler; hayvan-
larımız kestirdik, şimdi et sıkıntısı çekiyoruz. Süt üretimimiz bize yetecek 
seviyedeydi. Süte gerekli destek verilmedi. Şimdi süt de yok, et de yok. 
Üreticiye destek vermemiz gerekiyor. Hem tarımda hem hayvancılıkta 
envanter yapılması gerekiyor. Kanatlı sektörü bir nebze kendini kurtar-
dı. Kanatlı hayvan sektörü, dünyanın kabul ettiği standartlarda üretim 
yapabilen büyük tesislere sahip.

Doğan Bey, biraz önce güzel şeyler söylediniz ama sizden Sakarya 
Ticaret Borsası hakkındaki görüşlerinizi alabilir miyiz?

Şöyle söyleyeyim, geçen sene Sakarya Ticaret Borsası olarak li-

sanslı depoyu kurduk. Bu lisanslı deponun kurulması aslında çiftçilerimi-
zin çok büyük menfaatine ama bu işle uğraşan tüccarların belki biraz 
aleyhine gibi gözüküyor. Kesinlikle yanlış. Çünkü bu alanda rekabeti or-
taya çıkaracak. İnanıyorum ki çiftçimiz kendisine çok hizmet sağlayan 
tüccarını yalnız bırakmayacak ve bırakmadı da. Büyük bir iş başardığını 
ifade etmek için söylüyorum, kendi menfaatlerini değil, çiftçinin menfa-
atlerini ön plana koydular. Onun getireceği katma değerin de nasıl olsa 
yine Ticaret Borsasının kendisine, Borsaya üye olan tüccar ve arkadaş-
lara yansıyacağını düşünerek bu yatırımın yapılması müthiş güzel bir 
hamle olmuştur. Bunun için Sakarya Ticaret Borsasını kutluyorum. Şu 
anda çiftçilerin gözü kapalı mısır ekmelerinin sebebi; Borsaya kayıtlı, bu 
konuda çok donanımlı mısır tüccarları nedeniyledir. Çünkü gözü kapa-
lı götürüyor ve mısırını veriyor. Parasını alacağından emin ve endişesi 
yok. Eken de mutlu, satan da mutlu, alan da mutlu oluyor. Bu zenginliği, 
bu donanımı, bu çok taraflı ticareti yaratan Sakarya Ticaret Borsasıdır; 
onları kutluyorum. Mustafa Başkan da göreve devam ediyor inşallah. 
Hayvan Borsası şu an hayvanın çok olmaması nedeniyle biraz az ça-
lışıyor olabilir ama devlet gerekli destekleri hayvancılığa da verdiğinde 
güzel çalışmalar, orada da yapılacaktır diye inanıyorum. 

Bu güzel ve akıcı sohbetiniz için sizlere çok teşekkür ediyoruz.
Ben de sizlere gösterdiğiniz bu ilgi ve alaka için çok teşekkür ede-

rim. Sizlerle sohbet sırasında kendi evimizde gibi rahat hissediyorum. 
Sağ olun, var olun.

Efendim şimdi de müsaadenizle kızınız Çağrı Cenker Hanım ile de 
sohbet gerçekleştirmek isteriz. Çağrı Hanım, merhaba. Öncelikle sizleri 
tanıyabilir miyiz?

Merhabalar. 1985 yılı Adapazarı doğumluyum. Babam, zaten kendi 
tarafını anlattı. Annem, Gönül Cenker de İstanbullu. Eğitimleri sırasında 
İstanbul’da tanışmışlar. Ben de dört kız kardeşin en küçüğüyüm. İlköğ-
retimimden sonra Koç Lisesi’ni kazandım. O açıdan Sakarya’dan erken 
ayrıldım. İsveç’te doktora eğitimini bitirene kadar da Sakarya’ya dön-
memiştim. 2013 yılında ülkeye dönüş yaptım. Yaklaşık 3-4 yıl da farklı 
sektörlerde AR-GE uzmanlığı yaptım. En son Arçelik’te idim. 2016 yılın-
da da radikal bir kararla Sakarya’ya dönmeye karar verdim.

Sizin sektörle ilgili görüşleriniz nelerdir?
Tarım sektörü, çok dinamik bir sektör. Hiçbir yılı, diğer yılına benze-

miyor. Zaten bunu ancak alaylı olarak öğrenebiliyorsunuz. Kitaptan öğ-
renebileceğiniz bir şey değil. Ülkemiz büyük bir potansiyele sahip. Bunu 
değerlendirmek de bizlere kalıyor ancak babamın da söylediği gibi 
burada devletimizin üzerine düşen çok büyük görevler var. Çiftçimizin 
kendi emeği el değiştirirken onun değerini bilerek ve güvendiği yerlerle 
çalışırsa hem kendilerine hem de sektöre faydası olacaktır. 

Peki, buraya geldiğinizde karşılaştığınız zorluklar oldu mu?
Çok yeni, bilmediğim bir dünya idi. Alfabe öğrenir gibi “a-b-c” diye 

başlayarak biraz okumayı öğrendim. Babam, benim için o kadar büyük 
bir lütuf ki hem babam hem akıl hocam. Ondan öğrendiğim sadece iş 
değil; bir duruş, bir marka olma bilinci. Sadece işi götürmek değil yani 
bu güvenilirliği ve sektöre verdiği 40 yılın değerini de yücelterek devam 
ettirmek, benim en önemli amacım tabii ki.

Bu alanda hedefleriniz nelerdir? Doğan Bey’in biraz önce açıkladık-
larının yanında neler yapmayı hedefliyorsunuz? 

Planlarımız, çok güzel ve yenilikçi ürünler üzerine düşüncelerimiz 
var. Detaylı bir şekilde bahsederek sihrini kaçırmak istemiyorum ama 
hem yurt içi hem de yurt dışına hitap edecek, şirketimizi yurt dışına da 
taşıyacak bazı planlarım var. 

Verdiğiniz değerli bilgiler için teşekkür ederiz. Başarılarınızın deva-
mını diliyoruz.
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(STB) Sakarya Ticaret Borsasında yılın ikinci müşterek meslek komitesi 
toplantısı yapıldı. Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Musta-
fa Genç’in ev sahipliğinde gerçekleşen toplantıya Sakarya Ticaret Borsası 
Meclis Başkanı Bekir Uztürk, Sakarya İl Tarım ve Orman Müdürlüğü İl Mü-
dür Yardımcısı Ümit Erol, Koordinasyon ve Tarımsal Veriler Şube Müdürü 
Faruk Akdoğmuş, Koordinasyon ve Tarımsal Veriler Birim Sorumlusu Berrin 
Soytürk, STB Genel Sekreteri Teyfik Öztürk, 8 meslek komitesinin başkan ve 
üyeleri katılım sağladı. 

Toplantının açılış konuşmasını 
yapan Yönetim Kurulu Başkanı Mus-
tafa Genç “Değerli komite üyelerimiz, 
göreve geldiğimiz ilk günden beri 
Borsa’mız için canla başla çalışıyoruz. 
Tabii bu çalışmaları üyelerimizden ve 
siz meslek komitelerimizden aldığı-
mız destekle gerçekleştiriyoruz. Bu 
süreç içerisinde ilkemiz, sorumluluk 
duygusuyla hareket etmek ve temsil 
ettiğimiz kitlenin menfaatlerini savun-
maktır. Meslek Komitelerimiz, Borsa’mızın mesleki uzmanlık or-
ganlarıdır. Sizler üyelerimizle aramızda bir köprü vazifesi görerek 
onların dileklerini ve ihtiyaçlarını bizlere aktarmaktasınız. Komitele-
rimiz sayesinde her sektörün kendi içerisinde yaşadığı sorunlar tes-
pit edilebilir ve çözüme ulaştırılabilir. Bu yüzden komitelerimizin her 
ay düzenli olarak gerçekleştirdiği toplantıları ve bir araya geldiği-
miz müşterek meslek komitesi toplantılarını önemsiyoruz. Katılım-
larınız için teşekkür eder, faydalı bir toplantı olmasını dilerim.” dedi. 

Sakarya Ticaret Borsası Meclis Başkanı Bekir Uztürk, meslek 
komitelerinin önemini belirterek şu ifadelere yer verdi: “Öncelikle 
toplantımıza iştirak ettiğiniz için siz değerli komite üyelerimize te-
şekkür ediyorum. Üye memnuniyetini yönetim anlayışının mer-

kezine yerleştirmiş bir kurum olarak komi-
telerimizin desteği, fikirleri, yeri geldiğinde 
eleştirileri bizlere güç vererek hedeflerimize 
ulaşmamızda bizlere yardımcı oluyor. Mes-
lek komitelerimizin önemini bir kez daha 
belirtmek isterim. Her komitemizin kendi 
gruplarına yönelik araştırmalar gerçek-
leştirerek yaptığı başarılı çalışmalar, bizleri 
memnun ve mutlu eder.”

Toplantıya katılan Sakarya İl Tarım ve 
Orman Müdürlüğü yetkilileri, komite üyeleri-

ne Tarımsal Üretimin Planlanması hakkında bir sunum gerçekleş-
tirdi. Sunumun ardından komite üyelerimizin soruları yanıtlandı. 

Toplantının devamında tüm meslek komite başkanları sektör-
lerinde yaşanan sorunları ilettiler. Komite üyelerinin de söz alma-
sıyla sorunlar  istişare edilerek görüş, öneri ve istekler dile getirildi. 

Başkan Genç; üyelerin ve şehrin gelişiminin ülkemize, ülkenin 
gelişiminin de yine üyelere ve şehre etki edeceğini belirterek top-
lantıyı sonlandırdı. 9–12 Kasım tarihlerinde gerçekleştirilecek olan 5. 
Tarım, Hayvancılık Makinaları, Teknolojileri ve Yem Fuarı’na katılı-
mın önemine değinerek tüm meslek komite başkanlarını ve üyeri-
leri fuara davet etti. 

STB’de Yılın İkinci
Müşterek Meslek Komitesi 
Toplantısı Yapıldı
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(STB) Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı Musta-
fa Genç, Cumhuriyet’imizin 100. yılı münasebetiyle borsa ve iştirak 
personeline Türk bayrağı hediye etti. Bayrak takdimi, STB meclis 
salonunda personelin katılımıyla gerçekleşti. 

Başkan Genç, Cumhuriyet’imizin 100. kuruluş yıl dönümünü 
kutlamanın coşkusunu şu sözlerle ifade etti: “Dünyanın en güzel, en 
pahalı toprağına sahibiz. Bu toprak; uğruna canlar verilmiş, kan ile 
sulanmış bir toprak ve bu nedenle bizler için dünyanın en pahalı, en 
güzel toprağı. Her yıl 29 Ekim’de bağımsızlık tutkumuz, birlik ve be-
raberlik duygularımız kabarıyor. Milletimizin eseri, zafer nişanı olan 
Cumhuriyet’imiz, bizlere bırakılan en kıymetli mirasımız. 

Başta Cumhuriyet’imizin kurucusu Gazi Mustafa Kemal Atatürk 
olmak üzere silah arkadaşlarını ve fedakarlıklarıyla milletimizin 
gönlünde ölümsüzleşen şehit ve gazilerimizi rahmet ve şükranla 
anıyorum.

Bu yıl Cumhuriyet’imizin 100. yılını kutlamanın sevinciyle he-
yecanımız ve mutluluğumuz çok daha büyük. Sizlerin vesilesiyle 
buradan Borsamız çatısı altında toplanan tüm personelimizin ve 
üyelerimizin  29 Ekim Cumhuriyet Bayramı’nı en içten dileklerimle 
kutluyorum. Bu kutlu zaferin daha nice yıllarını coşku ve heyecanla 
kutlamayı temenni ediyorum. Türk milletinin 29 Ekim Cumhuriyet 
Bayramı ve Cumhuriyet’in 100. yılı kutlu olsun.” 

STB’de 100. Yıl

Coskusu.
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Sakarya Ticaret Borsası, sanata, kültüre, milli 
ve manevi değerlere verdiği önemi bir kez daha 
ortaya koyarak bünyesindeki koro ile 100. yıl kon-
serini gerçekleştirdi. Konser, 13 Aralık 2023 tari-
hinde Serdivan Kültür ve Kongre Merkezi’nde coş-
kulu bir katılımla gerçekleşti. Konsere il protokolü, 
sivil toplum kuruluşu başkanları, siyasi parti tem-
silcileri ve halktan çok sayıda kişi katılım sağladı.

Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Baş-
kanı Mustafa Genç açılış konuşmasında ekonomik, 
sosyal ve çevresel olumsuzlukların tüm insanları 
etkilediği bu zor günlerde müziğin herkese iyi ge-
leceğini belirterek konserin gerçekleştirilmesin-
de desteği olan STB yönetim kuruluna, meclisine 
emek veren koro Şefi TRT Sanatçısı İlker Gökkaya 
ve koroda yer alan herkese teşekkür etti. 

Başkan Genç konuşmasının devamında, “Duy-
guların sözlere sığmadığı yerde, sanat konuşma-
ya başlar. Türkiye Cumhuriyeti’nin 100. yılını bü-
yük bir heyecan, gurur ve coşkuyla kutladığımız 
bu günlerde, konserimizde bizimle aynı duyguları 
paylaşmak için bu salonu dolduran siz değerli ko-
nuklarımıza teşekkür ediyorum. Önümüzdeki dö-
nemde sanatın gücünü hissetmek, paylaşmak ve 
yaşamak için bugün olduğu gibi daha birçok kon-
serde sizlerle bir araya geleceğiz.” dedi.

Şef TRT Sanatçısı İlker Gökkaya yönetiminde 
Sakarya Ticaret Borsası Korosu, Atatürk’ün sevdi-
ği türküleri seslendirerek dinleyicilere keyifli anlar 
yaşattı. Katılımın yoğun olduğu konser etkinliği 
Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu Başkanı 
Mustafa Genç’in Koro Şefi İlker Gökkaya’ya teşek-
kür çiçeğini takdim etmesiyle sona erdi. 

STB 100. Yıl

Sakarya Ticaret Borsası Cumhuriyetimizin 100. yılına özel konserini Yüzyılın Türküleri temasıyla gerçekleştirdi. 

KonseriKonseri
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Sakarya Ticaret Borsası, sanata ve kültüre 
verdiği önemi bir kez daha ortaya koyarak bün-
yesindeki koro ile ilk konserini gerçekleştirdi. 
Etkinlik, 12 Temmuz 2023 tarihinde Orhangazi 
Kültür ve Sanat Merkezi’nde büyük bir katılımla 
gerçekleşti. Konsere Sakarya Büyükşehir Be-
lediye Başkanı Ekrem Yüce ve il protokolü, sivil 
toplum kuruluşu başkanları, siyası parti temsil-
cileri katılım sağladı. 

Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu 
Başkanı Mustafa Genç; açılış konuşmasında Sa-
karya Ticaret Borsasının sadece ekonomik faa-
liyetlerle değil, aynı zamanda sanatsal ve kültü-
rel etkinliklerle de bölgeye katkıda bulunmayı 
sosyal sorumluluğun bir parçası olarak gördü-
ğünü belirterek etkinliğin gerçekleştirilmesinde 
desteği olan STB Yönetim Kurulu’na, Meclis’e, 
emeği geçen Şef TRT Sanatçısı İlker Gökka-
ya’ya ve koroda yer alan herkese teşekkür etti.

 Başkan Mustafa Genç, konuşmasının deva-
mında “Müzik, insanların duygularını ifade et-
mek ve bir araya gelmek için en güçlü dildir. Sa-
natın gücünü bir arada hissetmek, paylaşmak 
ve yaşamak için bugün olduğu gibi gelecekte 
daha birçok konserde sizlerle bir araya gelece-
ğiz. Bu güzel geceye katılarak bizleri onurlan-
dıran tüm misafirlerimize teşekkür ediyorum.” 
dedi.

Açılış konuşmasının ardından sahneye davet 
edilen Sakarya Büyükşehir Belediye Başkanı 
Ekrem Yüce, koronun Şefi İlker Gökkaya’ya ve 
değerli sanatçılara teşekkür ederek Sakarya 
Ticaret Borsasını gerçekleştirdiği bu kıymetli 
organizasyon için tebrik etti. 

Korist ve solistler tarafından Türk halk mü-
ziğinin en güzel eserlerinin seslendirildiği kon-
ser dinleyicilere keyifli anlar yaşattı. 

STB Korosu İlk Konserini Gerçekleştirdi
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(STB) Sakarya Ticaret Borsasında her yıl olduğu gibi bu yıl da ilk mahsul hediyesi, sezonun ilk ürünü-
nü getiren üreticiye verildi. 

 Sezonun ilk ürününü Borsa müzayedesinde satan üretici Şener Atılgan’a ilk mahsul hediyesi,  Sa-
karya Ticaret Borsası Meclis Üyeleri Kadir Sayman ve Yusuf Özbek tarafından takdim edildi. Şener Atıl-
gan, duyduğu mutluluğu dile getirerek Borsamıza teşekkür etti. 

Sakarya Ticaret Borsasında 1968 yılından bu yana süpürge otu müzayedesi yapıldığını belirten STB 
Meclis Üyesi Yusuf Özbek “Tüm üretici ve tüccarlarımızın bereketli, bol kazançlı bir sezon geçirmiş olma-
larını diliyorum. Bildiğiniz üzere bir zamanlar Türkiye’nin dört bir yanına el süpürgesi satan Sakarya’mız-
da ne yazık ki mevcut durumda bu ürünün yok olmaması için mücadele veriyoruz. Bizler de Borsa ola-
rak bu meslek için elimizden geleni yapmaya çalışıyoruz.” dedi. 

İlk Mahsul Hediyesi Verildi
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Sakarya Ticaret Borsası Yönetim Kurulu 
Başkanı Mustafa Genç Ahilikle ilgili olarak; 
“Ahilik teşkilatının temelleri, 13. yüzyılda Ahi 
Evran-ı Veli tarafından toplumda huzur ve ba-
rışı temin etmek için Kırşehir’de atılmıştır. Ahi-
lik kültürü Türk insanının kişiliğinin mesleğini 
ve marifetini mertlik, cömertlik ve dürüstlük 
anlayışı ile bütünleştiren asırlar boyu milli bir-
liğimizin, toplumsal dirlik ve düzenimizin güç 
kaynağı olmuştur. 

Ahilik sadece iktisadi hayatı yönlendiren 
bir kurum olmanın ötesinde, içinde vatan ve 
millet sevgisi bulunduran Türk Milleti’ne has 
sosyo-ekonomik bir sistemdir. İyi ahlakı, te-
vazuu, dostluk ve emanete ihanet etmemeyi 
esas alan Ahilik kültürü, birlik ve beraberliği-
mizin harcını oluşturmuştur. 

Ahi Evran Veli’nin, Türk esnaf ve sanatkâr-
larına miras bıraktığı yüksek ticaret ahlakı ve 
çalışma disiplininin günümüzde de yaşatılma-
sı, ekonomik ve demokratik hayatın gelişimi, 
sosyal barışın yaygınlaşması açısından büyük 
önem taşır.  Unutulmamalıdır ki, esnaf ve 
sanatkârlarımız Türk ekonomisinin bel kemi-
ğidir. Bu vesile ile emek ve alın terini vatanse-
verlik duygularıyla birleştiren tüm halkımızın 
2023 yılı Ahilik Haftası’nı kutlar, ahiliğe esas 
olan kardeşlik duygusunun büyüyerek devam 
etmesini temenni ederim.” açıklamasında bu-
lundu.  

STB Başkanı
Mustafa Genç
Ahilik Haftasını
Kutladı

Ahilik, birlik ve beraberliğimizin 
harcını oluşturur

Esnaf ve sanatkârlarımız Türk 
ekonomisinin bel kemiğidir
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Takip edin, habersiz kalmayın.

www.stb.org.tr

www.facebook.com/sakaryaticaretborsasi

www.twitter.com/sakaryaticaretb

www.instagram.com/sakaryatb

www.youtube.com/SakaryaTicaretBorsası

www.linkedin.com/company/sakaryatb


